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Punkt 1: Godkendelse af dagsorden

85.02.02-G01-2-22

Resume

Godkendelse af dagsordenen til byrådets møde den 13. november 2024.

Beslutning

Godkendt.



Punkt 2: Anmodning fra byrådsmedlem om fravær af helbredsmæssige
årsager

00.22.00-A21-1-24

Resume

Byrådsmedlem Maria Brumvig, byrådsgruppe A, har af helbredsmæssige årsager anmodet om fritagelse for sine
kommunale hverv foreløbig frem til og med den 1. februar 2025.

Byrådsgruppe A anmoder i den forbindelse byrådet om, at 1. stedfortræder på partiets kandidatliste, Michael Eskamp
Witek, indtræder som stedfortræder i byrådet for Maria Brumvig i den pågældende periode.

Det fremgår af kommunestyrelseslovens § 15, stk. 2, at borgmesteren indkalder stedfortræderen, når "... et medlem vil
være forhindret i at varetage sine kommunale hverv i en forventet periode af mindst 1 måned på grund af sin
helbredstilstand..."

Sagen forelægges til byrådets beslutning, idet byrådet i henhold til § 15, stk. 4, i kommunestyrelsesloven skal træffe
beslutning om, hvorvidt betingelserne for stedfortræderens indkaldelse er til stede.

Der er ved fravær af helbredsmæssige årsager krav om, at sygefraværet løbende skal dokumenteres, for at
byrådsmedlemmer kan opretholde deres vederlag i fraværsperioden. Dette gælder dog ikke, hvis byrådet mener, at et
sådant krav om dokumentation er åbenbart ugrundet.

Borgmesterforvaltningen og byrådet er bekendt med årsagen til fraværet, og det er Borgmesterforvaltningens vurdering, at
det i den konkrete situation vil være åbenbart ugrundet at kræve dokumentation. Det er derfor Borgmesterforvaltningens
opfattelse, at byrådet kan undlade at bede om dokumentation i denne sag.

Når et udvalgsmedlem har forfald i mindst én måned, kan den valggruppe, der har indvalgt vedkommende, bestemme, at
et andet medlem indtræder i de udvalg mv., byrådsmedlemmet er medlem af, så længe hindringen varer. Dette fremgår af
kommunestyrelseslovens § 28, stk. 2.

Maria Brumvig varetager udover byrådshvervet også følgende hverv, som byrådet har udpeget hende til:

By- og Kulturudvalget
Kommunalpolitisk Topmøde
Bestyrelsen for Tarup-Davinde I/S (formand)
Repræsentantskabet for Idræts- og Fritidsfaciliteter i Danmark
Bestyrelsen for Odense Renovation (suppleant)

Valggruppe ABCF og M har oplyst, at Michael Eskamp Witek varetager ovenstående hverv i fraværsperioden.

Effekt



Sagens karakter gør, at det ikke er relevant at vurdere effektskabende konsekvenser for Odensemålene.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen fremsender sagen til byrådet og indstiller, at der ikke fremsættes krav om dokumentation for
fravær af helbredsmæssige årsager.

Beslutning

Michael Eskamp Witek deltog ikke i sagens behandling på grund af inhabilitet.

Godkendt.

Sagsfremstilling

Der henvises til sagsresuméet.

Økonomi

Maria Brumvig oppebærer sit fulde vederlag i fraværsperioden.

Udpegningen medfører således udgifter i form af fast vederlag og udvalgsvederlag til Michael Eskamp Witek.

Beløbet afholdes inden for den nuværende ramme, der er afsat til byrådet.



Punkt 3: Godkendelse af Odense Kommunes beredskabsplan for
radikalisering og ekstremisme

27.00.00-A26-3-24

Resume

Byrådet skal godkende Odense Kommunes beredskabsplan for radikalisering og ekstremisme.

Beredskabsplanen er en opdatering af Odense Kommunes nuværende handlingsplan mod ekstremisme fra december 2019.

Beredskabsplanen beskriver overordnet, hvad ekstremisme og radikalisering er. Den beskriver også, hvordan
medarbejderne skal handle, og hvordan Odense Kommune har organiseret området.

Beredskabsplanen er en lovpligtig del af barnets lov, som trådte i kraft den 1. januar 2024.

Effekt

Et sundere Odense

Odense Kommunes beredskabsplan for radikalisering og ekstremisme kan have en positiv indvirkning på Odensemålet
"Et sundere Odense" ved at øge den mentale sundhed for Odense Kommunes borgere.

Indstilling

Beskæftigelses- og Socialforvaltningen og Børn- og Ungeforvaltningen indstiller til respektive udvalg, at byrådet
godkender beredskabsplanen for radikalisering og ekstremisme.

Beskæftigelses- og Socialudvalget anbefaler indstillingen.

Børn- og Ungeudvalget anbefaler indstillingen.

Rådmand Susanne Crawley Larsen deltog ikke i mødet.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling



Beredskabsplanen for radikalisering og ekstremisme er en opdatering af Odense Kommunes nuværende handlingsplan
mod ekstremisme fra december 2019.

Beredskabsplanen er et supplement til de indsatser, Odense Kommune allerede har. Beredskabsplanen skal bidrage til at
forebygge og håndtere radikalisering og ekstremisme.

Beredskabsplanen omhandler:

Forebyggelse
Opsporing
Håndtering af radikaliseringsbekymringer vedrørende borgere

Beredskabsplanen er ikke afgrænset til børn og unge under 18 år.

Beredskabsplanen hænger sammen med Odense Kommunes beredskabsplan for negativ social kontrol og æresmotiverede
konflikter, der blev godkendt i byrådet den 13. marts 2024.

Odense Kommune er forpligtet til at udarbejde en beredskabsplan for radikalisering og ekstremisme. Det fremgår af
barnets lov.

Kommunen skal udforme beredskabet skriftligt og kommunalbestyrelsen skal vedtage beredskabet. Kommunen skal også
offentliggøre beredskabet.

Kommunen skal revidere beredskabsplanen ved behov og som minimum hvert fjerde år.

Når byrådet har godkendt beredskabsplanen, offentliggør forvaltningen beredskabet på Odense Kommunes hjemmeside.

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.

Bilag

Bilag 1. Beredskab til forebyggelse, opsporing og håndtering af ekstremisme



Punkt 4: Fremtidens genbrugsstruktur

07.04.20-P20-1-24

Resume

Denne sag handler om godkendelse af Odense Renovations forslag til nyt koncept for fremtidens genbrugsstruktur.

Odense Kommunes nuværende genbrugsstationer er generelt nedslidte og for små til at skabe gode betingelser for
genbrug. Odense Renovation har derfor udarbejdet et nyt koncept for Odense Kommunes fremtidige genbrugsstruktur,
som Odense Renovation hovedsageligt står for driften af.

Miljømedarbejdere fra Klima- og Miljøforvaltningen har deltaget i arbejdsgruppen, og samarbejdet med Odense
Renovation om udviklingen af konceptet.

Konceptet handler overordnet om at skabe nære og lettilgængelige genbrugs- og genanvendelsesløsninger for Odense
Kommunes borgere, og består af følgende hovedelementer:

Få store genbrugsstationer.
Flere små gå- og cykelvenlige genbrugsstationer.
Beboergenbrugspunkter og Byttebokse.
Henteservice.

Etape 1 af konceptet indeholder en takststigning på ca. 58 kr. pr. husstand, hvoraf ca. 29 kr. vil indgå i taksterne for 2025.
Den fulde implementering af konceptet forventes at medføre en gradvis stigning i renovationstaksterne over en 7-årig
periode på samlet ca. 175 kr. årligt ekstra pr. husstand i 2031.

Effekt

En klima- og miljøvenlig storby

Projektets formål er at skabe nære og lettilgængelige genanvendelses- og genbrugsløsninger for Odense Kommunes
borgere. På den måde vil langt flere ting og materialer, blive udnyttet som genbrugsprodukter og -materialer i stedet for at
bliver bortskaffet som affald, hvilket vil bidrage til at gøre Odense til en mere klima- og miljøvenlig storby.

Indstilling

Klima- og Miljøforvaltningen indstiller til udvalget, at byrådet godkender:

1. Odense Renovations forslag til koncept for fremtidens genbrugsstruktur.

2. Odense Renovation arbejder i samarbejde med Odense Kommune for at realisere konceptet som beskrevet i
sagsfremstillingen.



Klima- og Miljøudvalget:

Udvalgsmedlem Rune Hartung Larsen fremsætter følgende ændringsforslag: Konservative foreslår, at finansieringen sker
via en 50/50 fordeling på henholdsvis effektivisering og takststigning. Odense Renovation gennemfører interne
effektiviseringer til implementering af første halvdel af tiltagene svarende til 87,50 kr. pr. husstand. Herefter finansieres
sidste halvdel af tiltagene gennem en takststigning på 87,50 kr.

Udvalgsmedlemmerne Rune Hartung Larsen og Mark Grossmann anbefaler ændringsforslaget.

Rådmand Tim Vermund Andersen og udvalgsmedlemmerne Anne Skau Styrishave og Abdirashid Abdi stemmer imod
ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Klima- og Miljøudvalget anbefaler forvaltningens indstilling.

Udvalgsmedlemmerne Mark Grossmann og Rune Hartung Larsen tager forbehold.

Borgmesterforvaltningen har ingen bemærkninger.

Økonomiudvalget anbefaler Klima- og Miljøudvalgets indstilling.

Rådmændene Søren Windell, Tommy Hummelmose og Christoffer Lilleholt tager forbehold.

Beslutning

Byrådsgruppe C, I og V fremsætter følgende ændringsforslag:

"Byrådet godkender Fremtidens Genbrugsstruktur med følgende kommentar: Forbrugernes udgifter skal holdes på et så
lavt niveau som muligt, samtidig med at nye genanvendelsesmuligheder gøres tilgængelige. Derfor skal finansieringen af
Fremtidens Genbrugsstruktur ske ved en maksimal samlet forøgelse af renovationstaksterne på 4 % i 2025 svarende til
pris- og lønfremskrivningen for Odense Kommune. Er der behov for yderligere finansiering, skal dette ske ved
iværksættelse af et egentligt effektiviseringsprogram i Odense Renovation, hvor alle elementer af virksomhedens drift og
administration involveres i reelle effektiviseringer. Samtidig bestiller byrådet en drøftelse af Odense Kommunes
ejerpolitik med henblik på en samlet drøftelse af selskabernes løbende arbejde med effektiviseringer i selskaberne."

Byrådsgruppe C, I og V stemmer for det fremsatte ændringsforslag.

Byrådsgruppe A, B, F, M og Ø stemmer imod ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Byrådet godkender indstillingen.

Byrådsgruppe C og V stemmer imod.

Sagsfremstilling



Næsten to tredjedele af odenseanernes affald indsamles i dag via de 8 eksisterende genbrugsstationer (også kaldet
genbrugspladser). Genbrugsstationerne er derfor en central brik i det samlede tilbud af genbrugs- og affaldsløsninger til
borgere, institutioner og erhverv i Odense Kommune. Kommunens genbrugsstationer drives af Odense Renovation (følger
af kommunens hovedaftale med Odense Renovation).

Hvorfor skal der ændringer til?

Odense Renovation lavede i 2022 en grundig gennemgang og analyse af genbrugsstationerne. Analysen pegede på en
række udfordringer ved de eksisterende genbrugsstationer.

De eksisterende genbrugsstationer er generelt nedslidte og for små til at skabe de rette betingelser, for såvel
genbrugsvejledere, som brugere. Analyserne har bl.a. vist, at der er behov for følgende:

Mere fokus på de ca. 44 % familier, der ikke har adgang til bil.
Mere fokus på direkte genbrug.
Mere plads til tilstrækkelig sortering i genanvendelige fraktioner.
Mere bemanding til vejledning og for personalets tryghed, især i ydertimerne (mere bemanding pr.
genbrugsstation).
Mere sikre fysiske rammer for at betjene faciliteterne og for brugerne, herunder at adskille tung og let trafik samt
mere manøvreplads til containere.

Odense Renovation har derfor udarbejdet et nyt koncept for Odense Kommunes fremtidige genbrugsstruktur, som
præsenteres i denne sag.

Miljømedarbejdere fra Klima- og Miljøforvaltningen har deltaget i arbejdsgruppen og samarbejdet med Odense
Renovation om udviklingen af konceptet.

Odense Renovations bestyrelse har på møde den 26. september 2024 godkendt følgende indstilling:

”Det indstilles, at bestyrelsen godkender konceptet inklusive etablering af etape 1 til fremlæggelse for Klima- og
Miljøudvalget”

Konceptet

I vedhæftet bilag findes Odense Renovations beskrivelse af forslaget til koncept for fremtidens genbrugsstruktur og
etapeplan for projektet. I dette afsnit gengives et udtræk fra konceptbeskrivelsen.

Konceptet handler overordnet om at skabe nære og lettilgængelige genbrugs- og genanvendelsesløsninger for Odense
Kommunes borgere og består af følgende hovedelementer:

Få store genbrugsstationer.
Flere små gå- og cykelvenlige genbrugsstationer.
Beboergenbrugspunkter og Byttebokse.
Henteservice.



Odense Renovation vil stå for implementering og drift af de store og de små genbrugsstationer samt henteservicen.
Beboerpunkter tænkes udført i samarbejde med boligorganisationer, og byttebokse udenfor bymidten tænkes udført i
samarbejde med frivillige foreninger.

De enkelte elementer beskrives i hovedtræk i det følgende.

Store genbrugsstationer

Etablering af større genbrugsstationer giver mulighed for at indrette mere brugervenlige og mere sikre genbrugspladser
(rummelige og overskuelige).

Der vil være mulighed for at aflevere alle relevante typer affald – og der vil blive etableret særlige områder til bygge- og
anlægsaffald, haveaffald, farligt affald og ikke mindst direkte genbrug. Samtidig er de store genbrugsstationer
fremtidssikrede med plads til udvikling, så nye lovkrav og sorteringsmuligheder løbende kan imødekommes.

Færre genbrugsstationer betyder samtidig, at der kan være mere personale på de enkelte pladser. Det vil betyde mere
tryghed for personalet og brugerne. Desuden vil det give mulighed for mere hjælp og vejledning til borgerne, så mængden
til genbrug og genanvendelse kan øges.

Små gå- og cykelvenlige genbrugsstationer

Der kan etableres små genbrugsstationer indendørs fx. i et lokale i bymidten, eller udendørs på friarealer i tæt bebyggede
områder. Små genbrugsstationer målrettes de ca. 44 % husstande i Odense Kommune, som ikke har bil. De små
genbrugsstationer vil kunne modtage udvalgte relevante affaldstyper, og har særligt fokus på direkte genbrug.

På de to nedenstående figurer illustreres, hvordan udformningen af små genbrugsstationer kan være.



Beboergenbrugspunkter

Beboergenbrugspunkter er tiltænkt beboere i et specifikt boligområde og kan udformes på forskellige måder. Det kan fx
være to eller flere containere til sortering af ting til genbrug og genanvendelse. Genbrugspunkterne tænkes udført i et
samarbejde mellem Odense Renovation og boligorganisationerne.

Byttebokse

Byttebokse er tænkt som et supplement til den samlede service på genbrugsområdet. I byttebokse kan borgerne aflevere
og finde genbrugelige ting. Byttebokse opstilles tæt på, hvor borgerne færdes, såvel i det centrale Odense som i forstæder
og landsbyer. De kan have mange udformninger og fx være et hjørne ved en lokal købmand, eller udstyr leveret af Odense
Renovation.

Henteservice

I dag kan borgerne bestille afhentning af storskrald, herunder genbrugeligt storskrald, som Odense Renovation afhenter
ved boligen. Odense Renovation oplyser, at der er et betydeligt potentiale for at flytte mere af storskraldet højere op i
affaldshierarkiet. Konceptet indebærer derfor, at henteservicen nytænkes, så mere storskrald bliver genbrugt eller
genanvendt fremfor at blive forbrændt. Der vil bl.a. blive arbejdet med mere brugervenlig bestilling, så borgere nudges til
direkte genbrug i stedet for at bortskaffe brugbare ting som affald. Der vil også arbejdes med mere fleksible
afhentningstidspunkter, så ting kan stilles under tag eller stilles frem i sidste øjeblik, så tingene ikke ødelægges af nedbør.

Etapeplan

Odense Renovation foreslår at implementere konceptet i 3 etaper over en 7-årig periode.

Etape 1 er den mest detaljerede på nuværende tidspunkt og indeholder følgende:

Der arbejdes med antal, indretning og placering af fremtidige store genbrugspladser.
Èn eksisterende genbrugsstation udvælges og opdateres med særligt genbrugsområde.
Der etableres én lille gå- og cykelvenlig genbrugsstation.
Der udføres forsøg med enkelte udvalgte beboergenbrugspunkter.
Der etableres enkelte byttebokse.

Den nuværende henteservice opdateres og klargøres til at indgå i konceptet.



I etape 2 og 3 arbejdes videre med fastlæggelse af antal, indretning og placering af de forskellige elementer, så der til sidst
i etape 3 er etableret et samlet fintmasket net af genbrug og genanvendelses faciliteter og services ud over kommunen.

Viden og erfaringen fra etape 1 henholdsvis 2 bruges i den følgende etape og projektet justeres herefter, hvorfor
igangsætning af og takstgodkendelse for etape 2 og 3 vil blive forelagt til politisk godkendelse over de kommende år i takt
med, at etaperne via processen bliver konkretiseret og beskrevet.

Med denne sag skal udvalget beslutte, om Odense Renovation skal arbejde videre med hele konceptet.

Supplerende bemærkninger om klima og miljø

I Odense Kommunes klimahandleplan og affaldsplan er der mål om, at endnu mere affald skal genbruges og genanvendes.
Affaldsplanen har også mål om bedre genanvendelse. Med bedre genanvendelse menes bl.a. en bedre udsortering af
miljøproblematiske stoffer - som fx i byggeaffald, der afleveres på genbrugsstationerne.

Klima- og Miljøforvaltningen vurderer, at det foreslåede koncept vil hjælpe med til at opnå de ønskede klima- og
affaldsmål.

Herunder er det værd at bemærke, at store genbrugsstationer vil give bedre mulighed for sortering af affald med
miljøproblematiske stoffer.

De øgede genbrug forventes herudover at bidrage til en lavere produktion af nye produkter, og eliminerer dermed en
CO2-udledning herfra.

Den sparede CO2 udledning vil dog ikke nødvendigvis kunne aflæses indenfor Odense Kommunes klimaregnskab. Dette
skyldes, at den lavere produktion kan være placeret mange andre steder. Det øgede genbrug vil dog reducere CO2-
aftrykket af adfærden og forbruget inden for Odense Kommune (scope 4 – en endnu ikke officielt godkendt kategori).

Antal genbrugsstationer i andre kommuner

Odense Kommune har på nuværende tidspunkt 8 genbrugsstationer fordelt ud over kommunen, hvilket er et højt antal set
i forhold til antal indbyggere og areal.

Det kan være relevant at sammenligne Odense med Aalborg og Aarhus, da de ligner Odense i forhold til fordelingen
mellem individuelle boliger og etageboliger. I nedenstående tabel sammenstilles Århus, Aalborg og Odense med hensyn
til kommunernes areal, antal indbyggere og antal genbrugsstationer.

Århus Aalborg Odense

Areal [Km2] 468,2 1.137,5 305, 6



Antal indbyggere 368.131 223.041 209.690

Antal genbrugsstationer 6 6 8

Tabel 1. Areal, indbyggere og antal genbrugsstationer i Aarhus, Aalborg og Odense.

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommunes kassebeholdning.

Renovationstaksterne forelægges i særskilt sag for Økonomiudvalg og byråd.

Odense Renovation oplyser, at implementeringen af konceptet forventes at medføre en gradvis stigning af
renovationstaksterne over en 7-årig periode, for i gennemsnit at ende på ca. 175 kr. ekstra pr. husstand år i 2031 i forhold
til 2024 (ca. 211 kr. for parcelhuse og ca. 147 kr. for lejligheder). Stigningen svarer til en forøgelse af taksterne på 8 %. Et
parcelhus med 240 liter rest- og madaffaldsspand betaler i alt 2.647 kr. i 2024, og vil således skulle betale ca. 2.858 kr. i
2031.

Etape 1 er beregnet til at påvirke gebyret med ca. 58 kr. pr. husstand (ud af de ovennævnte 175 kr.), hvoraf ca. 29 kr. vil
indgå i taksterne for 2025 forudsat beslutning om igangsættelse af etape 1.

Det er By- og Kulturudvalget, som afholder udgifter til Odense Kommunes bygninger. Størstedelen af kommunens
udgifter til renovation ligger på institutioner og skoler, som ikke opkræves taksten for husholdninger, men derimod
taksten for institutioner. Eftersom takststigningen netop kun kommer til at omfatte husstande, vil størstedelen af
kommunens bygninger ikke blive økonomisk berørt af en takststigning.

Odense Kommune har dog også en række udlejningsejendomme, hvor Odense Kommune umiddelbart afholder udgiften
til renovation. Udgiften finansieres helt- eller delvist af højere huslejeindtægter inden for By- og Kulturudvalgets samlede
ramme.

Bilag

Fremtidens Genbrugsstruktur - PIXI udgave_208585_4.1 - 11.10.2024



Punkt 5: Igangsætning af Grøn Mobilitetsplan i Skibhuskvarteret.
Standsningsret, jf. styrelsesloven § 23

01.30.10-G01-106-23

Resume

Denne sag handler om omdannelsen af Skibhuskvarteret til et mere trygt, levende og grønt byområde, hvor forholdene
forbedres for cyklister.

Skibhuskvarteret skal være et attraktivt byområde, hvor butikker blomstrer og det er trygt og rart at færdes særligt som
fodgænger og cyklist. Skibhusvej rummer et unikt butiksliv, som skal bevares og udvikles.

Med denne sag skal Klima- og Miljøudvalget og By- og Kulturudvalget træffe beslutning omkring en række forslag til
udviklingen af Skibhuskvarteret.

Forslagene skal bidrage til at skabe bedre forhold for cyklister, flere grønne mødesteder og et aktivt handelsliv i
Skibhuskvarteret. Et sted hvor mange gerne vil bo og endnu flere besøge.

Samtidig skal hverdagen fungere for både erhverv og beboere, så bylivet udvikles og det fortsat er attraktivt at drive butik
og virksomhed.

Forslagene er udarbejdet i samarbejde med og på anbefaling fra partnerskabet ”Vores Skibhus”, som blev etableret på
baggrund af et åbent borgermøde i januar 2024. ”Vores Skibhus” har bestået af en lang række interessenter i området
herunder Skibhusforeningen, borgerforeninger og skole samt et par enkeltpersoner.

Sagen indeholder dels en række forslag til midlertidige trafikale ændringer, og dels en række forslag til understøttelse af
det lokale butiks- og erhvervsliv i området.

De trafikale forslag har fokus på at skabe bedre cykelforhold og trafiksikkerhed samt flere busser til og fra
Skibhuskvarteret. Konkret foreslår forvaltningerne derfor midlertidig etablering af cykelgade, bus- og cykelsluse,
mobilitetszoner, styrket busforbindelse og tidsbegrænsning af parkeringsplads. Forslagene er midlertidige frem til
udgangen af 2026 og skal evalueres i efteråret 2026.

De erhvervsrettede forslag indeholder en samarbejdsaftale mellem Skibhusforeningen og Odense Kommune, udviklingen
af fælles kampagner og initiativer omkring understøttelse af det lokale erhvervsliv samt en analyse af de langsigtede
behov for udviklingen af butikslivet i Skibhuskvarteret.

Siden slutningen af september 2024 har borgere, erhvervsliv og interessenter kunne give input til forslagene om de
trafikale tiltag. På baggrund heraf foreslår forvaltningerne følgende ændringer i forslaget:

Der indledes et erhvervssamarbejde mellem Skibhusforeningen og Odense Kommune i forhold til fælles kampagner
samt analyser af behovet for fremtidige indsatser.



Varelevering på Skibhusvej og fra erhvervsdrivende på Skibhusvej samt taxakørsel tillades gennem bus- og
cykelslusen.
Udvikling af trafiksikkerhedstiltag for fodgængere og cyklister på Victoriagade, Døckerslundsvej og Kochsgade,
hvor der kan komme mere trafik på grund af forslagene.

Klima- og Miljøudvalget har det overordnede ansvar for mobilitetsplanlægning, herunder Grøn Mobilitetsplan samt
kollektiv trafik. By- og Kulturudvalget har ansvar for trafiksikkerhed, vejmyndighed og parkering.

Effekt

Et sundere Odense

Forslagene har blandt andet til hensigt at inspirere og motivere flere til at gå og cykle mere i hverdagen, hvilket vil kunne
bidrage til en sundere livsstil for flere odenseanere.

En storby i vækst

Forslagene indeholder en række erhvervsrettede tiltag, der har til formål at styrke det lokale butiks- og erhvervsliv og
dermed bidrage til, at erhvervslivet i Skibhuskvarteret kan vækste.

En klima- og miljøvenlig storby

Forslagene har desuden til formål at sikre bedre forhold for fodgængere og cyklister samt bedre busforbindelser, som skal
motivere flere til at transportere sig mere bæredygtigt. På den måde kan CO2-udledningen fra transporten i området
nedbringes, og Odense bliver en mere klima- og miljøvenlig storby.

Indstilling

Klima- og Miljøforvaltningen og By- og Kulturforvaltningen indstiller til respektive udvalg, at udvalgene godkender:

1. Etablering af midlertidig cykelgade på Skibhusvej mellem Skibhustorvet og Victoriagade

2. Etablering af midlertidig bus- og cykelsluse på Skibhusvej mellem Sophie Breums Vej og Oliemøllevej for at
reducere gennemkørende biltrafik på Skibhusvej.

3. Etablering af midlertidig mobilitetszone på vestsiden af Skibhusvej syd for Victoriagade som beskrevet i sagen.

4. Etablering af midlertidig mobilitetszone på østsiden af Skibhusvej syd for Døckerslundsvej som beskrevet i sagen.

5. Etablering af midlertidig mobilitetszone i den yderste del af Skibhusvej ved Skibhusene som beskrevet i sagen.

Klima- og Miljøforvaltningen indstiller til Klima- og Miljøudvalget, at udvalget godkender:



6. Indgåelse af samarbejdsaftale mellem Skibhusforeningen og Klima- og Miljøforvaltningen om en række
erhvervsrettede aktiviteter og analyse af det lokale erhvervsliv i Skibhuskvarteret.

7. Nedlæggelse af citybussen som selvstændig og gratis rute.

8. Opdeling af den nuværende rute 85 som beskrevet i sagen, samt styrkelse og sammenlægning af den nordlige del
heraf med dele af citybussens nuværende rute gennem højere frekvens finansieret gennem de yderligere
driftsmidler, der er afsat til styrkelsen af den kollektive trafik i budgetforlig 2024.

By- og Kulturforvaltningen indstiller til By- og Kulturudvalget, at udvalget godkender:

9. Indførelse af tidsbegrænsning på kommunal parkeringsplads mellem Damhusvej og Sophie Breums Vej som
beskrevet i sagen.

10. Etablering af af- og pålæsningspladser for varelevering samt handicapparkering langs Skibhusvej. Etableringen sker
under forudsætning af tilstrækkelig trafiksikkerhed for cyklister, samt efter dialog med beboere og erhvervsliv om
gode mulighederne for parkering i området.

Klima- og Miljøudvalget:

Udvalgsmedlemmerne Rune Hartung Larsen og Mark Grossmann fremsætter følgende ændringsforslag: Konservative og
Venstre foreslår, at processen omkring forandringerne på Skibhusvej startes forfra med udgangspunkt i at holde
Skibhusvej åben. Samtidig tages drøftelserne ud af Den Grønne Mobilitetsplan og gennemføres som en selvstændig
trafikplan for området, som både tager hensyn til de bløde trafikanter, beboere og butiksdrivende, behandlet under de
ansvarlige udvalg.

Udvalgsmedlemmerne Mark Grossmann og Rune Hartung Larsen stemmer for ændringsforslaget.

Rådmand Tim Vermund og udvalgsmedlemmerne Anne Skau Styrishave og Abdirashid Abdi stemmer imod
ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Rådmand Tim Vermund og udvalgsmedlemmerne Anne Skau Styrishave og Abdirashid Abdi stemmer for forvaltningens
indstilling.

Udvalgsmedlemmerne Mark Grossmann og Rune Hartung Larsen stemmer imod forvaltningens indstilling.

Udvalgsmedlemmerne Mark Grossmann og Rune Hartung Larsen gør brug af deres standsningsret og beder om, at sagen
sendes videre til afgørelse i byrådet, jf. styrelseslovens § 23.



By- og Kulturudvalget:

Rådmand Søren Windell samt udvalgsmedlemmerne Araz Khan og Claus Houden fremsætter følgende ændringsforslag:
Konservative, Venstre og Liberal Alliance foreslår, at processen omkring forandringer på Skibhusvej startes forfra med
udgangspunkt i at holde Skibhusvej åben. Samtidig tages drøftelserne ud af Den Grønne Mobilitetsplan og gennemføres
som en selvstændig trafikplan for området, som både tager hensyn til de bløde trafikanter, beboere og butiksdrivende,
behandlet under de ansvarlige udvalg.

Rådmand Søren Windell samt udvalgsmedlemmerne og Araz Khan og Claus Houden stemmer for ændringsforslaget.
Udvalgsmedlemmerne Niclas Turan Kandemir,

Claus Skjoldborg Larsen, Maria Brumvig og Søren Freiesleben stemmer imod ændringsforslaget. Ændringsforslaget er
dermed forkastet.

Udvalgsmedlemmerne Niclas Turan Kandemir, Claus Skjoldborg Larsen, Maria Brumvig og Søren Freiesleben stemmer
for indstillingen i sagen. Rådmand Søren Windell samt udvalgsmedlemmerne og Araz Khan og Claus Houden stemmer
imod indstillingen.

By- og Kulturudvalget har dermed godkendt indstillingspunkterne 1 - 5 og 9-10.

Rådmand Søren Windell samt udvalgsmedlemmerne Araz Khan og Claus Houden ønsker at gøre brug af
standsningsretten og indbringer sagen for byrådet til afgørelse, jf. styrelseslovens § 23.

Borgmesterforvaltningen har ingen bemærkninger.

Økonomiudvalget anbefaler By- og Kulturudvalgets og Klima- og Miljøudvalgets indstillinger.

Rådmændene Søren Windell, Christoffer Lilleholt og Tommy Hummelmose stemmer imod.

Beslutning

Byrådsgruppe C, I og V fremsætter følgende ændringsforslag:

"Sagen udskydes for at lave en borgerinddragelse, der også lytter til dem, der er uenige i beslutningen, særligt butikkerne
der udgør livet på Skibhusvej, og for at få yderligere belysning med svar på de spørgsmål, der er fremkommet under
debatten."



Byrådsgruppe C, I og V stemmer for det fremsatte ændringsforslag.

Byrådsgruppe A, B, F, M og Ø stemmer imod ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Byrådsgruppe C, I og V fremsætter følgende ændringsforslag:

"Konservative, Venstre og Liberal Alliance foreslår, at processen omkring forandringerne på Skibhusvej startes forfra med
udgangspunkt i at holde Skibhusvej åben. Samtidig tages drøftelserne ud af Den Grønne Mobilitetsplan og gennemføres
som en selvstændig trafikplan for området, som både tager hensyn til de bløde trafikanter, beboere og butiksdrivende,
behandlet under de ansvarlige udvalg."

Byrådsgruppe C, I og V stemmer for det fremsatte ændringsforslag.

Byrådsgruppe A, B, F, M og Ø stemmer imod ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Byrådet godkender indstillingen.

Byrådsgruppe C, I og V stemmer imod indstillingen.

Sagsfremstilling

Grøn Mobilitetsplan blev i december 2023 godkendt af Odense Byråd som en del af Klimahandleplan 2024.

Af Grøn Mobilitetsplan fremgår det, at der skal arbejdes med forskellige greb til fredeliggørelse af større og mindre
byområder i udviklingen af en Odense-model for klimavenlige byområder. Konkret fremhæves Skibhuskvarteret som et
område, hvor der skal eksperimenteres med trafikal fredeliggørelse.

Formålet er at skabe klimavenlige, levende og attraktive byområder, hvor det er hurtigere og tryggere at færdes som
fodgænger og cyklist. Det skal ske ved at reducere den gennemkørende trafik og give mere plads til byrum, ophold og
bæredygtig transport.

Med dette formål har forvaltningerne i samarbejde med partnerskabet ”Vores Skibhus” udarbejdet en række forslag, som
partnerskabet anbefaler.

”Vores Skibhus” blev etableret på baggrund af et åbent borgermøde i januar 2024, og har bestået af en lang række
interessenter i området, herunder erhvervsliv, detailhandel, borgerforeninger, skole samt et par enkeltpersoner.

Forslagene indeholder dels en række midlertidige trafikale ændringer, og dels en række indsatser til understøttelse af det
lokale butiks- og erhvervsliv i området.



I denne sag skal Klima- og Miljøudvalget og By- og Kulturudvalget træffe beslutning omkring forslagene. Begge udvalg
skal træffe beslutning om etablering af cykelgade, bus- og cykelsluse samt mobilitetszoner og grønne mødesteder.
Udvalgene træffer beslutning om emner indenfor egne kompetenceområder. Klima- og Miljøudvalget har således ansvaret
for mobilitetsplanlægning, herunder Grøn Mobilitetsplan samt kollektiv trafik. By- og Kulturudvalget har ansvaret for
trafiksikkerhed, vejmyndighed og parkering.

Inddragelse og ændringer i forslagene

Fra offentliggørelsen af forslagene den 26. september 2024 til den 10. oktober 2024 har interessenter desuden kunne give
input og bemærkninger til forslaget på dialogportalen, Klima- og Miljøforvaltningen har afholdt møde med erhvervslivet i
området og afholdt en række åbne byvandringer.

Forvaltningerne er meget opmærksomme på, at særligt de lokale erhvervsdrivende i området er meget bekymrede for
konsekvenserne ved de trafikale ændringer i området. Herunder særligt i forhold til adgangsvejene til deres butikker i bil,
mulighederne for parkering samt forholdene for varelevering fremadrettet.

Herudover er forvaltningerne meget opmærksomme på, at flere beboere har udtrykt bekymring med hensyn til
udviklingen i trafiksikkerheden på særligt Victoriagade, Døckerslundsvej og Kochsgade.

På baggrund af de indkomne input fra borgere og erhvervsliv anbefaler forvaltningerne derfor en række ændringer i
forslaget. Ændringerne består i:

Der indledes et erhvervssamarbejde med butikkerne på Skibhusvej med henblik på kampagner om adgangsveje og
parkeringsmuligheder ved butikkerne samt aktiviteter og events på Skibhusvej. Herudover udarbejdes en analyse af
Skibhusvej som handelsgade med fokus på anbefalinger til konkrete aktiviteter både på kort og lang sigt.
Under forudsætning af tilstrækkelig trafiksikkerhed for cyklister etableres der af- og pålæsningspladser for
varelevering samt handicapparkering langs Skibhusvej. Herudover går forvaltningerne i dialog med beboere og
erhvervsliv om gode muligheder for parkering i området.
Varelevering på Skibhusvej og fra erhvervsdrivende på Skibhusvej samt taxakørsel tillades gennem bus- og
cykelslusen.
Der afsættes midler til senere tiltag i forhold til at sikre bedre trafiksikkerhed for fodgængere og cyklister på
Victoriagade, Døckerslundsvej og Kochsgade, hvor der kan komme mere trafik på grund af forslagene.

Forvaltningerne vil desuden efter denne sag fortsætte dialogen med erhvervsdrivende og beboere i området i forhold til at
sikre en balance i de konkrete løsninger mellem hensyn til parkering og varelevering samt trafiksikkerhed for cyklister og
fodgængere.

Nedenfor gennemgås først forslagene til erhvervsrettede tiltag, herefter forslagene til midlertidige trafikale ændringer.
Afslutningsvis følger en gennemgang af input fra inddragelsesprocessen.

Forslag til erhvervsrettede tiltag

Med denne sag foreslår forvaltningerne en række erhvervsrettede tiltag, der har til formål at understøtte det lokale
erhvervs- og butiksliv i Skibhuskvarteret.

Samarbejdsaftale med Skibhusforeningen



Forvaltningerne er meget bevidste om, at de foreslåede ændringer kan afføde utryghed hos det lokale erhvervsliv og
usikkerhed omkring adgangsforhold for kunder på Skibhusvej.

Forvaltningerne anerkender, at ændringerne risikerer at skabe et midlertidigt fald i omsætningen for butikkerne på
strækningen. Klima- og Miljøforvaltningen har dog fra ekstern rådgiver fået beskrevet erfaringer fra andre byer, hvor der
er iværksat tiltag for trafikal fredeliggørelse. Erfaringerne peger på, at ændringerne har givet positive eller ingen effekter
for butikkers omsætning.

Derfor vil Klima- og Miljøforvaltningen indgå en samarbejdsaftale med Skibhusforeningen, der er en forening for de
lokale butikker og erhverv i Skibhuskvarteret.

Samarbejdsaftalen skal omhandle, hvordan Skibhusforeningen og Odense Kommune i samarbejde kan arbejde for at
bevare og udvikle det lokale butiks- og erhvervsliv i Skibhuskvarteret.

Kampagner om adgangsveje og betydningen af at handle lokalt

Mange butikker har udtrykt ønske om, at der i forbindelse med de trafikale ændringer udvikles en kampagne om de
fremtidige adgangsveje i bil til Skibhuskvarteret.

Herudover har en række butikker også udtrykt ønske om en kampagne om vigtigheden af at handle lokalt, hvis man
ønsker det lokale butiksliv.

Mange små butikker både i Odense og resten af landet er under et markant pres grundet den stigende nethandel.
Nethandlen tager markedsandele fra de fysiske butikker, hvilket skaber en tendens til færre små butikker og flere store
butikker.

Derfor anbefaler Klima- og Miljøforvaltningen, at forvaltningen bidrager til de kampagner, som butikkerne i området
ønsker. Klima- og Miljøforvaltningen er ved at afklare de juridiske muligheder herfor, men anbefaler, at forvaltningen
indgår i dette samarbejde, så vidt det er muligt.

Events og aktiviteter

Klima- og Miljøforvaltningens anbefaler, at forvaltningen i samarbejde med Skibhusforeningen opretter en eventpulje til
at skabe aktiviteter omkring butikkerne på Skibhusvej og Skibhustorvet.

Herudover, at Klima- og Miljøforvaltningen bidrager til opgradering af mere miljøvenlig julepynt i Skibhuskvarteret i de
kommende måneder.

Analyse af det lokale butiks- og erhvervsliv

Samarbejdsaftalen skal herudover indeholde en investering i en fælles analyse af butiks- og erhvervslivet på Skibhusvej,
og hvilke behov der er for at understøtte butikslivet på kort og lang sigt.



Direkte kontakt mellem erhvervslivet i Skibhus og Klima- og Miljøudvalget

Herudover er det Klima- og Miljøforvaltningens anbefaling, at Skibhusforeningen hvert halvår inviteres til foretræde for
Klima- og Miljøudvalget. Formålet er at sikre en direkte kontakt mellem erhvervslivet i området og det politiske niveau
med henblik på at sikre et effektivt samarbejde om udviklingen af området.

Forslag til midlertidige trafikale ændringer med henblik på et mere trygt, levende og grønt Skibhus

Skibhuskvarteret består overordnet set af i omegnen af 13.000 beboere samt 2.000 erhverv på begge sider af Skibhusvej
som gennemgående vejstrækning. Der kører dagligt ca. 8.000 biler gennem den sydlige del af Skibhusvej, hvoraf over
halvdelen er gennemkørende uden ærinde i kvarteret.

Der har gennem en årrække været et stærkt ønske om at forbedre trafiksikkerheden for særligt cyklister på Skibhusvej.
Herudover at begrænse den gennemkørende trafik uden ærinde, så området kan bevare sit levende butiksliv. Det har
derfor været en del af udgangspunktet for udviklingen af forslagene.

Forslagene fokuserer primært på strækningen mellem Annasholmsgade og Victoriagade, da det er denne strækning, der i
dag ikke har særskilt cykelsti.

Nedenfor fremgår kort over området og herefter gennemgås de enkelte dele af forslagene. Først gennemgås forslag om
cykelgade og bus- og cykelsluse, herefter mobilitetszoner, højere frekvens på busruten fra Skibhusene til centrum og
sammenlægning af busruten med Citybussen og afslutningsvis tidsbegrænsning af parkeringspladsen mellem Sophie
Breums Vej og Damhusvej.

Forslagene er midlertidige frem til udgangen af 2026 og skal evalueres i efteråret 2026.

Kort over mobilitetszoner og adgangsveje i bil



Cykelgade skal skabe bedre forhold for cyklister

Strækningen på Skibhusvej mellem Annasholmsgade og Victoriagade opleves i dag som særligt utryg for mange cyklister.
Dette skyldes dels, at der ikke er adskilt cykelsti på strækningen og dels en markant trafikmængde gennem strækningen.

Det er et grundlæggende vilkår på strækningen, at vejbredden ikke giver plads til både cykelsti og dobbeltrettet biltrafik.
Hvis der skal bibeholdes dobbeltrettet biltrafik, er det derfor ikke muligt at forbedre forholdene for cyklister gennem
etablering af cykelsti.

Derfor indstiller forvaltningerne til, at strækningen i stedet omdannes til en cykelgade med henblik på at forbedre
forholdene for cyklister.

Bus- og cykelsluse skal reducere gennemkørende trafik

Cykelgader fungerer kun, når der er ca. lige så mange biler som cyklister, og når hastigheden på strækningen følger
cyklisternes fart. Der er i dag en væsentlig biltrafik på strækningen, herunder en markant gennemkørende trafik uden
ærinde på Skibhusvej.

Det er derfor nødvendigt at begrænse biltrafikken på strækningen, for at cyklisternes trafiksikkerhed er tilstrækkelig.
Samtidig ønsker forvaltningerne at fastholde tilgængeligheden til alle butikker på Skibhusvej i bil og for varelevering.

På den baggrund foreslår forvaltningerne at etablere en skiltet bus- og cykelsluse mellem Oliemøllevej og Sophie Breums
Vej.



En bus- og cykelsluse er nødvendig for at reducere den gennemkørende trafik tilstrækkeligt samtidig med, at adgangen til
alle dele af Skibhusvej i bil bibeholdes. Varelevering på Skibhusvej og fra erhvervsdrivende på Skibhusvej samt
taxakørsel tillades gennem bus- og cykelslusen.

Konkret gør bus- og cykelslusen, at det kun er busser, cyklister og fodgængere samt begrænset erhvervskørsel, som kan
køre gennem denne del af Skibhusvej. Redningskøretøjer vil desuden være undtaget.

Bus- og cykelslusen er placeret mellem Oliemøllevej og Sophie Breums Vej efter dialog med erhvervslivet i området og
for at sikre, at der fortsat er adgang i bil til butikkerne på Skibhusvej. Med placeringen af slusen her sikres det, at der er
fuld adgang i bil til parkeringspladsen ved Rema 1000 og parkeringspladsen ved Kvickly.

Bedre busbetjening på Skibhusvej

Et centralt element i forslaget er, at der skal være en bedre busbetjening på Skibhusvej. Derfor foreslår Klima- og
Miljøforvaltningen, at rute 85, der i dag kører på Skibhusvej, opdeles i to.

Den nordlige del af ruten, som kører på Skibhusvej sammenlægges med citybusruten. Det betyder, at bussen fra
Skibhusene fremadrettet kører til Odense Banegård Center og videre til Skt. Anne Plads og Klingenberg ved Magasin og
retur samme vej. Herudover sættes frekvensen for denne rute op, så ruten vil køre:

hver 10. minut på hverdage fra kl. 7.00-18.00.
hver 20. minut aften og weekend.

Der køres med almindelige busser, så kapacitet i hver enkelt bus samt tilgængeligheden i kørestol er den samme som i
dag.

Med dette forslag nedlægges den eksisterende gratis citybus. Dette bidrager til en årlig driftsbesparelse, som reinvesteres i
den nye busrute mellem Skibhusene til Klingenberg. Med denne løsning sikres en sammenkobling mellem
Skibhuskvarteret og bymidten inkl. Skt. Anne Plads og Klingenberg med flere afgange og en busrute mellem den tidligere
citybus’ stoppesteder med flest af- og påstigere, hvor det også er muligt for kørestolsbrugere og borgere med rollator at
benytte bussen i fremtiden.

Den sydlige del af den nuværende busrute 85 fra banegården til Højby vil være en selvstændig rute med samme frekvens
som i dag.

Busstoppestederne på Skibhusvej ved Annasholmsgade bliver flyttet ca. 50 meter sydpå, så busstoppestederne er tættere
ved fodgængerovergangen til Skibhustorvet.

Kort over den nye nordlige busrute mellem Skibhusene og Klingenberg



Mobilitetszoner og grønne mødesteder på hver side af Skibhusvej

Forvaltningerne anbefaler, at der laves begrænsninger for ind- og udkørsel i bil til Skibhusvej med henblik på at
fredeliggøre de tilstødende boligveje.

Ved etablering af en cykelgade og bus- og cykelsluse er der en risiko for smutvejskørsel, hvor biler benytter de tilstødende
boligveje for at komme gennem kvarteret. Dette vil belaste boligvejene, og kan gøre det utrygt for bløde trafikanter på
disse veje. Ved at etablere mobilitetszoner på øst- og vestsiden af Skibhusvej sikres det, at der ikke opleves udfordringer
med smutvejskørsel. Samtidig vil mere gennemkørende trafik blive ledt uden om Skibhusvej og de mindre tilstødende
villaveje.

Mobilitetszone vest for Skibhusvej

Forslaget indeholder konkret begrænsning i ind- og udkørsel til Skibhusvej for privatkøretøjer (renovation og
redningskøretøjer undtaget) til og fra:

Bøgebjergvej
Thorkildsgade
Baumgartensvej
Hørdumsgade
Sankt Hans Gade

Samt etablering af ”grønt mødested” på Windelsvej ud mod Victoriagade ud for Solgårdens Børnehus. Dette vil samtidig
betyde, at Windelsvej lukkes ud mod Victoriagade på sydsiden ved Solgården Børnehus.

Mobilitetszone og grønne mødesteder øst for Skibhusvej



Herudover etablering af ”Grønne mødesteder” ved fysisk lukning for al motoriseret trafik ud mod Skibhusvej fra:

Helenevej
Thorbeksgade
Annasholmsgade
Samt etablering af grønt mødested hvor Sophie Breums Vej møder Henriettevej (på vestsiden)

Samt ind- og udkørselsforbud til og fra Døckerslundsvej fra (renovation og redningskøretøjer undtaget):

Marienlystvej
Teisensvej
Mosegårdsvej (kun syd for Døckerslundsvej)

Mobilitetszone ved Skibhusene

Herudover foreslår forvaltningerne, at der etableres en mobilitetszone i den yderste del af Skibhusvej ved Skibhusene.
Zonen består konkret af ind- og udkørselsforbud mod Havnegade fra Bågøgade og Færgevej.

Kort over mobilitetszone ved Skibhusene

Trafiksikkerhed i forbindelse med ændringerne

Formålet med hele projektet er at skabe bedre forhold for fodgængere og cyklister i Skibhuskvarteret.

Derfor er forvaltningerne også opmærksomme på, at mobilitetszonerne vil betyde øget trafik på særligt Havnegade og
Kochsgade, som dagligt krydses af skolebørn. Herudover er forvaltningerne meget opmærksomme på de bekymringer
omkring øget trafik på Victoriagade og Døckerslundsvej, der er kommet til udtryk i inddragelsen.

På den baggrund vil forvaltningerne indarbejde tiltag med henblik på at bibeholde sikker skolevej over Kochsgade samt
trafiksikkerhedstiltag på Victoriagade og Døckerslundsvej i den konkrete projektering af forslagene. De konkrete



løsninger hertil vil fremgå af den endelige projektering, og blive udviklet i samarbejde med lokalområdet.

Grønne mødesteder

Formålet med de grønne mødesteder er at give mere plads til byliv, fællesskab og grønt i området. Mødestederne kan
eksempelvis indeholde træer, bænke, borde eller mindre legepladser, hvis der er plads nok hertil.

På den måde styrker de grønne mødesteder mulighederne for at opholde sig mere i området, skabe bekendtskaber i
lokalområdet og små åndehuller for beboere og besøgende.

Hvis udvalgene godkender etablering af grønne mødesteder, vil Klima- og Miljøforvaltningen igangsatte lokale
inddragelsesforløb omkring udformningen af mødestederne. Disse processer vil være målrettet og tilpasset de nærmiljøer,
hvor mødestederne bliver etableret.

Ændringer af parkeringsforhold i området

Omdannelse af kantstensparkering

Under forudsætning af tilstrækkelig trafiksikkerhed for cyklister, etableres der af- og pålæsningszoner for varelevering og
handicapparkering langs Skibhusvej. Herudover går forvaltningerne i dialog med beboere og erhvervsliv om gode
muligheder for parkering i området.

Tidsbegrænsning af parkeringsplads

Butikkerne på Skibhusvej har udtrykt stor bekymring i forhold til omdannelse af kantstensparkeringspladser på
Skibhusvej.

Forvaltningerne har derfor været i tæt dialog med butikkerne om muligheden for at tidsbegrænse parkeringspladsen
mellem Damhusvej og Sophie Breums Vej. Pladsen er i dag uden betaling, og kun 5 af 50 pladser er med tidsbegrænsning.

Tidsbegrænsning af alle pladserne i butikkernes åbningstid kan modvirke langtidsparkering og dermed give bedre
mulighed for, at handlende i området kan finde parkering.

Den konkrete løsning i forhold til tidsbegrænsningen udformes med inddragelse af Skibhusforeningen, og vil fokusere på
butikkernes åbningstid. Forvaltningerne vil desuden følge konsekvenserne heraf i forhold til parkering på de
omkringliggende veje.

Udarbejdelse af forslaget i samarbejde med ”Vores Skibhus”

Odense Kommune inviterede i januar 2024 til åbent online informationsmøde omkring det kommende projekt i
Skibhuskvarteret. Efter mødet kunne alle interesserede melde sig til et partnerskab omkring udviklingen af
Skibhuskvarteret.



Alle der udviste interesse blev en del af partnerskabet ”Vores Skibhus”, som i samarbejde med Klima- og
Miljøforvaltningen siden har arbejdet på det konkrete forslag til fredeliggørelsen af området, og har anbefalet ovenstående
forslag til midlertidige trafikale ændringer i området.

Partnerskabet består af repræsentanter fra:

Skibhusforeningen (2 pladser)
Trafikgruppen (borgergruppe med interesse for trafik)
Kvickly
Gadeforeningen Thorkildsgade
Den selvejende børneinstitution Svanegården
Gadeforeningen Bøgebjergvej
Sct. Hans skole
Facebookgruppen "Os på Henriettevej"
De røde huse og Nøddeboparken
Området nord for Sct. Hans Skole
Ejerforeningen Sandhusvænget
Gentgruppen (borgergruppe, har været en tur til byen Gent)
Grundejerforeningen Skibhusene
Interesserede enkeltpersoner fra Skibhuskvarteret

Partnerskabet har fra februar til september 2024 afholdt 10 møder med fokus på udviklingen af et forslag til
fredeliggørelse af Skibhuskvarteret.

Ønsker fra borgerinddragelsen i Skibhuskvarteret

Fra februar til september 2024 har Klima- og Miljøforvaltningen afholdt en række borger-rettede aktiviteter med henblik
på at indsamle input til udviklingen af Skibhuskvarteret.

På baggrund af disse aktiviteter har Klima- og Miljøforvaltningen noteret følgende ønsker fra lokalområdet til
udviklingen af Skibhuskvarteret:

Flere mødesteder i bydelen
Flere events
Mere grønt
Tryggere forhold for cyklister
Bedre bustrafik
Parkeringsmuligheder er vigtige
Bænke, grønt mv. skal passes, så det ser pænt ud.

Inddragelse af borgere, erhverv og interessenter i området om forslaget

Torsdag den 26. september 2024 offentliggjorde Klima- og Miljøforvaltningen forslag til trafikal fredeliggørelse af
Skibhuskvarteret ved et åbent online borgermøde.

Nedenfor følger en opsamling på den efterfølgende inddragelse af borgere, erhverv og interessenter i området. I bilag
findes en uddybende opsamling af de enkelte dele heraf samt høringssvar fra erhvervsdrivende i Skibhuskvarteret,
beboere på Victoriagade, Handicaprådet og Ældrerådet.



Fredag den 25. oktober 2024 afleverede en gruppe erhvervsdrivende 1.866 underskrifter til borgmester, Peter Rahbæk
Juel. Gruppens høringssvar og underskrifterne indsamlet under nedenstående ordlyd er vedlagt som bilag:

”Er du også utilfreds med, at kommunen vil gennemtvinge lukningen af Skibhusvej for biler og de medfølgende
omkørsler, som vil lægge et ekstra stort pres på de allerede belastede sideveje? Skriv under her og vis din støtte til en
bedre løsning, der tager hensyn til både bilister, cyklister og det lokale erhvervsliv!”

Inddragelse gennem dialogportalen

I forlængelse af offentliggørelsen er alle interesserede blevet inviteret til at give bemærkninger til forslaget på
dialogportalen. Omkring 100 borgere har deltaget i debatten på dialogportalen, og nedenfor er de mest gennemgående
input opridset. I bilag 1 findes en nærmere gennemgang af input og kommentarerne i forhold til de enkelte dele af
forslaget.

Opbakning til bedre forhold til cyklister

Flere giver udtryk for stor opbakning til formålet om at forbedre forholdene for cyklister på Skibhusvej, da de oplever en
stor utryghed ved den nuværende udvikling. Særligt er der opbakning til at forsøge at begrænse den gennemkørende trafik
på Skibhusvej.

Bekymring for de erhvervsdrivende i området

Flere giver udtryk for bekymring i forhold til, hvorvidt de foreslåede tiltag vil påvirke de erhvervsdrivende og butikkerne
i Skibhuskvarteret negativt.

Inddragelse gennem møde med lokale erhvervsdrivende

Torsdag den 26. september 2024 afholdt Klima- og Miljøforvaltningen åbent informationsmøde for erhvervsdrivende i
Skibhuskvarteret.

Formålet med mødet var, at interesserede erhvervsdrivende kunne blive informeret omkring forslaget og stille spørgsmål
hertil. På mødet deltog 11 erhvervsdrivende fra området.

De deltagende var særligt bekymrede i forhold til de fremtidige adgangsveje for deres kunder, og om dette ville få
betydning for deres omsætning.

Inddragelse gennem byvandringer

Formålet med byvandringerne var at informere interesserede om forslaget og besvare diverse spørgsmål.

De mest gennemgående tendenser i spørgsmålene på byvandringerne var i forhold til ændringerne på konkrete gader, et
ønske om bedre forhold for cyklister og en bekymring for, hvorvidt ændringerne implementeres udelukkende gennem
skiltning. Herudover gav enkelte udtryk for bekymring i forhold til øget parkering på sidegaderne til Skibhusvej samt et
ønske om beboerlicens i kvarteret.



Inddragelse gennem foretræde ved det lokale erhvervsliv

Klima- og Miljøudvalget inviterede en række lokale erhvervsdrivende fra Skibhuskvarteret til foretræde for udvalget på
mødet den 8. oktober 2024.

Formålet med foretrædet var, at de erhvervsdrivende kunne give udtryk for deres bekymringer i forhold til forslagene om
trafikale ændringer i Skibhuskvarteret.

De er erhvervsdrivende gav særligt udtryk for bekymring i forhold til, hvorvidt deres kunder havde mulighed for at tilgå
deres butikker i bil. Ved foretrædet afleverede de lokale erhvervsdrivende et høringssvar, som er vedlagt som bilag 2.

Videre proces

Såfremt udvalgene godkender ovenstående forslag, vil forvaltningerne igangsætte implementeringen heraf.

Med hensyn til det erhvervsrettede spor indeholder dette indgåelse af samarbejdsaftale med Skibhusforeningen samt
juridisk afklaring af mulighederne i samarbejdet.

For de midlertidige trafikale ændringer indeholder udvalgenes godkendelse, at der opstartes den egentlige projektering af
elementerne i forslagene.

De midlertidige trafikale ændringer forventes at være etableret i løbet af foråret 2025.

Herudover vil Klima- og Miljøforvaltningen fortsætte dialogen med Sct. Hans Skole omkring udarbejdelsen af en
fodgænger- og cykelzone omkring skolen. Når der foreligger et konkret forslag hertil, vil Klima- og Miljøudvalget og By-
og Kulturudvalget blive forelagt en konkret sag herom.

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.

Sagen finansieres af anlægsrammen til Grøn Mobilitetsplan under Klima- og Miljøudvalget. Der er i tidligere sag på By-
og Kulturudvalget den 13. marts 2024 og på Klima- og Miljøudvalget den 29. august 2023 og den 13. marts 2024 frigivet
midler til projektet i Skibhuskvarteret, hvoraf der resterer 3,0 mio. kr. under Klima- og Miljøudvalget og 2,0 mio. kr.
under By- og Kulturudvalget. Disse midler vil blive anvendt til det videre arbejde med borger- og interessentinddragelse
omkring den konkrete udformning af grønne mødesteder og trafiksikkerhedstiltag, det videre arbejde med projektering
samt til igangsætning af erhvervssporet og kan anvendes til anlæg.

Disse midler vil blive anvendt til det videre arbejde med borger- og interessentinddragelse omkring den konkrete
udformning af grønne mødesteder og trafiksikkerhedstiltag, det videre arbejde med projektering samt til igangsætning af
erhvervssporet og kan anvendes til anlæg.



Den endelige projektering udestår og har afventet den politiske beslutning vedrørende projektets udformning. På
baggrund af denne sag går forvaltningerne i gang med projekteringen, hvorefter den endelige anlægssum kendes.

Forud for denne beslutningssag er der foretaget et anlægsoverslag, som skønner at projektet vil koste 11,0 mio. kr. i anlæg
og 1,6 mio. kr. årligt i afledt drift i en toårig periode. Dette er under forudsætning af beregnet afledt drift med 15 % af
anlægssummen.

Forventningen er således en samlet anlægsudgift på 14,2 mio. kr. til projektet i Skibhuskvarteret, inkl. finansiering af den
afledte drift indenfor anlægssummen som følge af, at projektet er af midlertidig karakter. Udover allerede frigivet midler
fra tidligere sager, finansieres restudgifter inden for rammen af ”Grøn Mobilitetsplan - KMU”, hvilket bringes i en
særskilt byrådssag, så snart den konkrete udformning af grønne mødesteder og trafiksikkerhedstiltag med videre kendes.

Styrkelsen af busdriften

Citybussen har en bruttoudgift på 2,1 mio. kr. årligt, hvilket ved ændringerne kan reinvesteres i den fremtidige nordlige
rute mellem Skibhus og Klingenberg.

Bruttoudgiften på den nordlige del af rute 85 er 8,4 mio. kr. Sammenlagt med bruttoudgiften fra citybussen, vil der være
mulighed for at investere 10,5 mio. kr. i den nye nordlige rute.

Den nye nordlige rute med den i sagsfremstillingen beskrevne frekvens koster 23 mio. kr. i bruttoudgift, hvilket forventes
at blive 18 mio. kr. i nettoudgift. Der er derfor behov for en ekstra investering på 7,5 mio. kr. for at finansiere den nye
nordlige rute i projektperioden i 2025 og 2026. Finansieringen hertil findes i midlerne fra bevillingen ”Styrkelse af
kollektiv trafik gennem busdrift” fra Budget 2024 med engangsmidler på i alt 20,0 mio. kr. Hvis opgraderingen af ruten
skal gøres permanent efter den toårige periode, skal der findes finansiering til en varig løsning. Dette vil indgå i den
politiske behandling på baggrund af evalueringen af hele projektet i Skibhuskvarteret ultimo 2026.

Den tilbageværende rute 85 (OBC-Højby) vil koste 9,9 mio. kr. i netto.

Bilag

BILAG 1, Opsamling på demokratisk samtale V4

BILAG 2, Høringssvar - Erhvervslivet i Skibhus

BILAG 3, Høringssvar - Beboere på Victoriagade

BILAG 4, Høringssvar Handicaprådet - Omdannelse af Skibhuskvarteret

BILAG 5, Ældrerådets Høringssvar - Fremtidens grønne Skibhuskvarter

BILAG 6, Høringsbrev og underskrifter



Punkt 6: Omstilling af egen vognpark

01.30.00-P20-13-22

Resume

Denne sag handler om indsatsen for at reducere Odense Kommunes eget klimaaftryk gennem kommunens egen omstilling
til grøn transport.

Der blev i 2023 reserveret 5,0 mio. kr. til kommunens omstilling til grøn transport. Midlerne var tiltænkt et
flådestyringskontor og eventuelt en pulje til omstilling af vognparken.

Med sagen foreslås det, at de 5,0 mio. kr. anvendes til at:

Etablere ladestandere til kommunens egen vognpark.
Gennemføre en indledende analyse af potentialet ved et flådestyringskontor i Odense Kommune.
Understøtte det videre arbejde med Odense Kommunes transportpolitik.

Etablering af ladestandere er forankret i By- og Kulturforvaltningen, mens arbejdet med et flådestyringskontor samt en ny
transportpolitik for Odense Kommune er forankret i Borgmesterforvaltningen.

Klima- og Miljøforvaltningen varetager det overordnede og koordinerende arbejde med tilrettelæggelse af indsatserne
under Klimahandleplanen.

Effekt

En klima- og miljøvenlig storby

Grøn omstilling af kommunens vognpark indgår i Odense Kommunes klimaindsats og kommunens mål om CO2-
neutralitet i 2030. Ladekapacitet er en forudsætning for, at kommunens vognpark kan overgå til elbiler, og sagen
understøtter derfor klimaindsatsen.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen, By- og Kulturforvaltningen og Klima- og Miljøforvaltningen indstiller til de respektive udvalg,
at byrådet godkender:

1. Omprioritering og frigivelse af 4,5 mio. kr. fra "Klimahandleplan" til eksisterende bevilling ”Ladestandere i
kommunale bygninger” fordelt med 2,0 mio. kr. i 2025 og 2,5 mio. kr. i 2026 fra anlægsbevillingen
"Klimahandleplan" under Klima- og Miljøudvalget. Midlerne stilles til rådighed for By- og Kulturudvalget.

2. Omprioritering og frigivelse af 0,5 mio. kr. fra anlægsbevillingen "Klimahandleplanen" under Klima- og
Miljøudvalget til nyoprettet anlægsbevilling ”Flådestyring og transportpolitik” under Økonomiudvalget. Midlerne
stilles til rådighed for Økonomiudvalget i 2025.

By- og Kulturudvalget anbefaler indstillingspunkt 1.



Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Klima- og Miljøudvalget anbefaler indstillingen.

Borgmesterforvaltningen har ingen bemærkninger.

Økonomiudvalget anbefaler Borgmesterforvaltningens, By- og Kulturudvalgets og Klima- og Miljøudvalgets indstillinger.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Med Klimahandleplan 2022 besluttede Odense Byråd rammerne for, hvordan Odense skal blive klimaneutral i 2030, og
hvilke CO2-reduktioner, det kræver. I planen indgår et delmål om, at Odense Kommunens transport skal omstilles til grøn
transport. Det betyder bl.a., at kommunen kun skal benytte elbiler, og at der skal laves en transportpolitik, der bidrager til,
at medarbejderne i kommunen får mere grønne transportvaner.

Med denne sag forslår forvaltningerne, at der frigives midler til delprojekter, målrettet kommunens omstilling til grøn
transport.

De frigivne midler skal anvendes til:

Etablering af ladestandere til kommunens elbiler.
Det videre arbejde med en ny transportpolitik.
Afdækning af mulighederne for flådestyring af kommunens egen vognpark.

Målet om Klimaneutralitet og grøn omstilling af kommunen

I juni 2020 besluttede Odense Byråd, at Odense skulle være klimaneutral i 2030. Samme måned indgik kommunen en
samarbejdsaftale om grøn kollektiv trafik med den daværende regering.

Her forpligtede Odense Kommune sig bl.a. på, at ny-leasing og ny-indkøb af kommunale personbiler fra 2021 skulle være
nulemissions-køretøjer. Dog med forbehold for, at det skulle være økonomisk realistisk for kommunen.

Målet om en fossilfri vognpark indgår i Odense Kommunes klimahandleplan, men allerede i 2014 besluttede
Økonomiudvalget, at der skulle arbejdes på en overgang til elbiler i fremtidige indkøb af køretøjer. Beslutningen var en
del af afslutningen af et strategisk arbejde med fokus på at optimere kommunens indkøb af køretøjer.



For at understøtte omstillingen af vognparken indgår hertil i klimahandleplanen en indsats omkring en udvidet central
flådestyringsenhed med ansvar for overgangen til elbiler samt styring og optimering af vognparken ud fra kørselsbehovet.
Herudover vil forvaltningerne undersøge muligheder og andre kommunale erfaringer med lignende tiltag. Der er med
Klimahandleplanen ikke taget stilling til den konkrete placering af en eventuel udvidet flådestyringsenhed.

Budget til kommunens omstilling til grøn transport

Der blev i 2023 reserveret i alt 5,0 mio. kr. til Klimahandleplanens initiativ 4.1., der vedrører kommunens egen omstilling
til grøn transport, da byrådet behandlede budgettet til Klimahandleplan 2023.

Midlerne var her konkret tiltænkt et flådestyringskontor og eventuel pulje til tilskud, men foreslås med denne sag anvendt
til bl.a. ladestandere, imens potentialet for flådestyring skal afklares nærmere i en analyse.

De konkrete indsatser og sammenhængen med kommunens omstilling til grøn transport gennemgås i afsnittene nedenfor.

Omstilling af vognparkens køretøjer

For at gøre Odense Kommunes vognpark fossilfri skal kommunens bilflåde løbende konverteres til fossilfrie køretøjer i
takt med, at kommunen udskifter fossile biler og fornyer leasingaftaler.

Kommunens vognpark bestod ved seneste opgørelse af 658 køretøjer, hvoraf ca. 80 % fortsat er fossilbiler. Der er
foreløbigt planlagt konvertering af omkring 129 biler, mens den nærmere planlægning af konvertering af omkring 396
biler udestår.

Tabel 1: Seneste status på konvertering af vognparken*

Køretøjer i alt 658

Elkøretøjer 133

Fossile køretøjer 525

Heraf planlagte konverteringer til elbiler 129

*Tallene er indikative, da der kan være sket forskydninger, siden køretøjerne sidst blev opgjort.

Etablering af ladestandere til vognparkens køretøjer

Udskiftning til elbiler forudsætter, at der er tilstrækkelig kapacitet til at lade bilerne. Omstillingen af kommunens
vognpark skal derfor koordineres tæt med etablering af ladestandere. På tværs af forvaltningerne er der etableret en
styregruppe for indsatsen med kommunens omstilling til grøn transport.

Styregruppen har givet udtryk for, at den primære barriere for omstilling til elbiler er etablering og koordinering af
ladestandere. Især på større matrikler, hvor forskellige forvaltninger og myndigheder er til stede, og hvor der samtidig skal
etableres lovpligtige ladestandere. Styregruppen har derfor prioriteret, at økonomien fra Klimahandleplanen primært skal
gå til en samlet indsats omkring koordinering, udbud og etablering af ladestandere.



Etablering af ladekapacitet til kommunale elbiler har samtidig tæt sammenhæng med den lovpligtige opsætning af
ladestandere på kommunale bygninger. Processerne er derfor koblet sammen for at opnå nødvendige synergier og skabe
sammenhæng i prioriteringerne på tværs.

På tværs af kommunens forvaltninger arbejdes der samlet med at sikre den nødvendige omstilling af vognparken.

Budget til anlæg af ladestandere

Med Budget 2024 blev der afsat en anlægsbevilling på samlet 6,8 mio. kr. i 2024-2025 under By- og Kulturudvalget til at
gennemføre udbud samt at anlægge lovpligtige ladestandere på p-pladser ved kommunale bygninger.

Herudover foreslås det med denne sag, at der overflyttes 4,5 mio. kr. fra klimahandleplanen under Klima- og
Miljøudvalget, og at midlerne stilles til rådighed for By- og Kulturudvalget. Herefter vil der være et samlet budget til
anlæg af ladestandere på kommunale bygninger på 11,3 mio. kr.

Budgettets rækkevidde og afgrænsningen

Forvaltningerne forventer, at etableringen af ladestandere vil betyde udgifter til teknisk rådgivning, anlæg af
strømforsyningen, tilslutningsbidrag, udbudsgennemførelse og indkøb af ladestandere.

Forvaltningerne arbejder foreløbigt på, at der som en første fase etableres ladestandere på omkring 26 forskellige
lokationer. Lokationerne er prioriteret under hensyn til at sikre lovpligtige ladestandere samt ladestandere der, hvor
leasingaftaler på fossilbiler snart udløber. På de 26 lokationerne skal der samlet etableres op mod 130 ladepunkter.

Der er fortsat usikkerhed omkring økonomien, og det er ikke endeligt afklaret, hvorvidt der er økonomi til at finansiere
yderligere faser, hvor flere ladestandere etableres. Først når udbuddet er gennemført, og de endelige priser er kommet ind,
kan der ske en endelig vurdering af størrelsen af eventuelle restmidler og brugen deraf.

By- og Kulturforvaltningens arbejde med etablering af ladestandere er p.t. afgrænset til etablering af lovpligtige
ladestandere. Med de 4,5 mio. kr. vil opgaven og budgettet dog blive udvidet med midler fra Klimahandleplanen, så der
også kan etableres en række ladestandere under hensyn til omstillingen af kommunens egen vognpark. Det er de enkelte
forvaltningers eget ansvar at sikre omstilling af egen vognpark. De midler, der frigives fra klimahandleplanen i denne sag,
skal derfor ses som et ekstraordinært supplement til den almindelige omstilling af vognparken. Formålet er at sikre en
hurtig og smidig igangsætning af omstillingen til grønnere transport.

Der er ikke budgetteret flere midler på Klimahandleplanen under Klima- og Miljøudvalget til omstilling af vognparken og
etablering af ladestandere.

Flådestyring og transportpolitik

Foruden mål om omstilling af vognparken indeholder Klimahandleplanens initiativ 4.1 også etableringen af et
flådestyringskontor og en ny transportpolitik i Odense Kommune.



Med denne sag anbefaler forvaltningerne, at der afsættes en ramme på 0,5 mio. kr. til det videre arbejde med flådestyring
og transportpolitik. Midlerne skal konkret gå til dels en analyse af det samlede kørselsmønster- og behov for den del af
vognparken, som ikke er personbiler; dels en udvidet kommunikationsindsats målrettet kommunens ansatte i forbindelse
med udarbejdelsen af en ny transportpolitik.

Indsatserne er begge forankret i Borgmesterforvaltningen og er kort beskrevet nedenfor.

Indledende analyse af flådestyring

Formålet med etablering af et flådestyringskontor er at sikre en tættere styring og optimering af kommunens vognpark i
forhold til kørselsbehov.

Forvaltningerne forventer, at analysen afgrænses til udelukkende at forholde sig til den tungere del af vognparken, det vil
sige ikke almindelige personbiler men primært minibusser, ladvogne m.m.

Baggrunden for denne afgrænsning skyldes, at de tungere køretøjer på el aktuelt er væsentligt dyrere i indkøb, ligesom de
generelt anvendes mindre og heraf kører færre kilometer. Derfor skal det undersøges, om der er et potentiale i, at
forvaltninger i højere grad deles om bilerne, samt understøttes af en form for flådestyringsordning. Hvis det vurderes
muligt, at ved at reducere antallet af biler på tværs af forvaltningerne, kan der være et potentiale for en delvis finansiering
af omstillingen til el for ikke-personbiler.

Derfor anbefaler forvaltningerne med denne sag, at der igangsættes et analysearbejde, der skal afdække potentialet i
flådestyring nærmere. Analysens udformning og omfang skal afklares i videre dialog med relevante parter.

På baggrund af analysen skal der tages stilling til, om der skal arbejdes videre med muligheden for at etablere et
flådestyringskontor i Odense Kommune.

Der er i denne sag ikke afsat midler til etablering af et flådestyringskontor eller en pulje til omstilling af køretøjer.

Kobling til arbejdet med en grønnere transportpolitik for Odense Kommune

Odense Kommune er i gang med at udarbejde en ny og mere bæredygtig transportpolitik. Forvaltningerne anbefaler, at
der afsættes midler til en understøttende kommunikationsindsats, når Odense Kommunes nye transportpolitik er endeligt
vedtaget.

Arbejdet med transportpolitikken er todelt. Dels handler det om retningslinjer for medarbejdernes transport i arbejdstiden.
Dels handler det om at understøtte og opfordre til, at medarbejderne transporterer sig mere bæredygtigt til og fra arbejde.

Transportpolitikken er under udarbejdelse og forventes vedtaget i foråret 2025. Det er forvaltningernes anbefaling, at
denne sag sikrer midler til at understøtte arbejdet med at implementere transportpolitikken. Det kan fx være gennem
kommunikationsindsatser, nudging og øvrige tiltag, der kan bidrage til at gøre det mere attraktivt at transportere sig mere
bæredygtigt til og fra arbejde.

Videre proces



Hvis byrådet godkender indstillingerne, vil de 4,5 mio. kr. til etablering af ladestandere indgå i det samlede arbejde med at
sikre lovpligtige ladestandere på kommunens bygninger samt ladestandere til omstilling af kommunens vognpark.
Forvaltningerne arbejder på at gennemføre udbuddet, hvorefter der vil blive etableret ladestandere på de prioriterede
lokaliteter.

De resterende 0,5 mio. kr. vil indgå i det videre arbejde med flådestyring og en ny transportpolitik for Odense Kommune.
En ny transportpolitik forventes endeligt vedtaget i foråret 2025, hvorefter arbejdet med de understøttende indsatser kan
igangsættes.

Prioriteringen af de i alt 5,0 mio. kr. til anlæg af ladestandere og understøttende indsatser i forhold til flådestyring og
transportpolitik betyder, at der ikke med denne sag etableres et egentligt flådestyringskontor eller en pulje til omstilling af
vognparken.

Økonomi

Sagens økonomiske konsekvenser fremgår af tabel 2 herunder.

Tabel 2:

Der vil efter beslutningerne i indeværende sag være et samlet budget på bevillingen ”Ladestandere i kommunale
bygninger” på i alt 11,3 mio. kr. under By- og Kulturudvalget til ladestandere i kommunale bygninger.

Der forventes en samlet årlig udgift på 0,49 mio. kr. i afledt drift til projektet med etablering af ladestandere, som
finansieres af budgettet til afledt drift på bevillingen ”Ladestandere i kommunale bygninger” med 115.000 kr. i 2025 og
230.000 kr. i 2026 og frem, mens restbeløbet finansieres af puljen til afledt drift til Klimahandleplanen. Her resterer inden
beslutningerne i indeværende sag det fulde beløb i puljen.

Borgmesterforvaltningen oplyser, at Odense Kommune har fået varslet en stigning i ansvarspræmien for elbiler pr. 1.
januar 2025. En gradvis omlægning af kommunens bilflåde fra fossile køretøjer til elkøretøjer vil derfor alt andet lige
betyde en stigning i forsikringspræmien. Hvis bilflåden omlægges, så 500 af de nuværende køretøjer er elbiler, vil det
med de oplyste prisstigninger betyde en årlig merudgift på knap 0,5 mio. kr. i forhold til de nuværende
forsikringspræmier. Merudgifterne afholdes af forsikringsbudgettet på styringsområdet Service under Økonomiudvalget.



Punkt 7: Frigivelse af midler til kapacitetsudvidelser i børn- og
ungetandplejen på Søhusskolen, Paarup Skole og Sct. Hans Skole samt
modernisering af alle tandklinikker

00.30.08-A00-3-24

Resume

I budget 2024 afsatte byrådet en anlægsbevilling på i alt 43,5 mio. kr. fra 2024-2026 til kapacitetsudvidelser af
klinikkapacitet i børn- og ungetandplejen samt renovering og modernisering af eksisterende klinikrum, under By- og
Kulturudvalget. Formålet med bevillingen er at udvide den eksisterende kapacitet til at varetage den nye målgruppe (18-
21-årige) for den kommunale tandpleje.

Udover den kommunale bevilling har Odense Kommune fået bevilget et statsligt tilskud på 18,6 mio. kr. til
kapacitetsudvidelserne fra Indenrigs- og Sundhedsministeriet. Det betyder en samlet bruttobevilling på 62,1 mio. kr. til
kapacitetsudvidelser og modernisering af kommunens børn- og ungetandpleje.

Den 24. april 2024 frigav byrådet 31,1 mio. kr. fra bevillingen med rådighedsbeløbet til kapacitetsudvidelser af i alt 9
ekstra klinikrum på klinikkerne på Rosengårdskolen, Højmeskolen og Hunderupskolen, samt til modernisering af
klinikkerne på Sct. Hans Tandklinik, Højme Tandklinik og Rosengårdskolens Tandklinik. Heraf er trukket 1 % til kunst og
1 % til færdiggørelse med i alt 0,6 mio. kr. Der resterer herefter 30,4 mio. kr. i rådighedsbeløb.

Denne sag handler om:

Frigivelse af de resterende midler på 30,4 mio. kr. fra rådighedsbeløbet til kapacitetsudvidelse af i alt 3 klinikrum i
børn- og ungetandplejen på Søhusskolen, Paarup Skole og Sct. Hans Skole til en samlet udgift på 10,0 mio. kr.
Modernisering af samtlige 7 tandklinikker i Odense Kommune med samlet udgift på 20,4 mio. kr.

Projektet igangsættes nu, da midlerne fra Indenrigs- og Sundhedsministeriet til udvidelse af børn- og ungetandplejen er
bevilget på baggrund af en stram tidsplan, der ikke efterlader mulighed for mange forsinkelser. Projektet forventes færdigt
til juni 2026.

Sundhedsudvalget og Børn- og Ungeudvalget orienteres om sagen på deres respektive udvalgsmøder den 29. oktober
2024.

Effekt

Et sundere Odense

Ved at sikre god tandsundhed blandt børn og unge, som fortsætter ind i voksenlivet.

Indstilling

By- og Kulturforvaltningen indstiller til udvalget, at byrådet godkender:

1. Der flyttes og frigives 10,0 mio. kr. fra rådighedsbeløbet ”Børn- og Ungetandplejen, udvidelse af klinikkapacitet og
renovering (...)” under By- og Kulturudvalget til anlægsbevillingen ” Børn- og Ungetandplejen,



kapacitetsudvidelser” under By- og Kulturudvalget. Det frigivne beløb anvendes til finansiering af i alt 3 klinikrum
i børn- og ungetandplejen på Søhusskolen, Paarup Skole og Sct. Hans Skole, med 2,0 mio. kr. i 2025 og 8,0 mio. kr.
2026.

2. Der flyttes og frigives 20,4 mio. kr. fra rådighedsbeløbet ”Børn- og Ungetandplejen, udvidelse af klinikkapacitet og
renovering (...)” under By- og Kulturudvalget til ”Børn- og Ungetandplejen – modernisering” under By- og
Kulturudvalget. Det frigivne beløb anvendes til finansiering af moderniseringer af alle 7 klinikker på Søhusskolen,
Paarup Skole, Sct. Hans Skole, Højmeskolen, Rosengårdskolen, Hunderupskolen og Odinskolen, med 5,0 mio. kr. i
2025 og 15,4 mio. kr. i 2026.

By- og Kulturudvalget anbefaler indstillingen.

Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Borgmesterforvaltningen har ingen bemærkninger.

Økonomiudvalget anbefaler By- og Kulturudvalgets indstilling.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Status for det samlede projekt for børn- og ungetandplejen:

I byrådssagen den 24. april 2024 gjorde forvaltningen opmærksom på, at der var brug for yderligere overvejelser omkring
Søhusskolens tandklinik, som lå i den oprindelige plan for kapacitetsudvidelser.

Siden april 2024 har By- og Kulturforvaltningen arbejdet videre med en helhedsorienteret løsning i forhold til projektet
om klinikudvidelserne og moderniseringerne af børn- og ungetandplejen, hvilket har medført ændringer til det oprindelige
projektudkast.

Justeringerne har bevirket en forlænget projektperiode med 6 måneder, siden sagen den 24. april 2024.

I det originale projekt fremgik 12 nye klinikrum til kapacitetsudvidelse. Antallet af nye klinikrum er reduceret til 11 rum ,
hvilket dækker behovet i følge Sundhedsforvaltningen.

Ændringerne drejer sig om følgende klinikker:

Rosengårdskolen (-1 klinikrum)
Søhusskolen (- 2 klinikrum)



Derudover bliver følgende klinikker tilføjet til projektet:

Paarup Skole (+1 klinikrum)
Sct. Hans Skole (+1 klinikrum)

Revideret plan til Rosengårdskolen:

I sagen den 24. april 2024 fremgik det at Rosengårdskolen skulle udvides med to tandklinikrum. Dette er nu reduceret til
et klinikrum, for at give mulighed for vinduer ind til personalekantine samt udvidelse af venteområdet. Dette har været
nødvendigt for at sikre, at klinikken ville kunne fungere ordentligt i praksis. Projektet forventes igangsat februar 2025 og
færdigudført marts 2026 med en udgift på 3,0 mio. kr. til modernisering, udover allerede frigivet midler (BYR-mødet den
24/4 2024) til kapacitetsudvidelser.

Revideret plan for Søhusskolen:

Grundet forventet stigning i antallet af elever på Søhusskolen, der bevirker et øget pladsbehov til undervisning af elever,
bliver tandklinikken kun udvidet med ét klinikrum i stedet for tre. Det betyder en væsentlig mindre ombygning og
genbrug af flere allerede eksisterende rum. Som konsekvens tilføjes to ekstra klinikker på henholdsvis Paarup Skole og på
Sct. Hans Skole. Projektet forventes igangsat april 2025 og færdigudført juni 2026 med en udgift på 4 mio. kr. til
Søhusskolen til kapacitetsudvidelser og 3,2 mio. kr. til modernisering, udover allerede frigivne midler (byrådsmødet den
24. april 2024).

Ny plan for Paarup Skole:

Paarup Skole udvides med et ekstra klinikrum og samtidig udvides kvadratmeterne til sterilisering, der på nuværende
tidspunkt er meget presset i klinikken. I denne forbindelse flyttes omklædningen for at gøre plads til området til
sterilisering. Dette betyder, at Paarup Skole vil gå fra seks til syv klinikrum. Projektet forventes igangsat februar 2025 og
færdigudført til marts 2026 med en udgift på 4,0 mio. kr. til kapacitetsudvidelser og 3,2 mio. kr. til modernisering.

Ny plan for Sct. Hans Skole:

Sct. Hans Skole udvides med ét ekstra klinikrum, idet der er behov for en udvidelse af kvadratmeterne til sterilisering på
klinikken. Derudover er det nødvendigt at udvide garderoben, som for nuværende ikke er tilstrækkelig, idet det ekstra
klinikrum vil øge personalet på klinikken. Sct. Hans Skole vil derfor gå fra fire til fem klinikrum. Projektet forventes
igangsat december 2024 og færdigudført september 2025 med en forventet udgift på 2,0 mio. kr. til kapacitetsudvidelser
og 3,0 mio. kr. til modernisering.

Modernisering på resterende 3 klinikker:

Udover tidligere beskrevne klinikker foretages der moderniseringer på resterende tandklinikker i børn- og ungetandplejen.
Højmeskolen moderniseres for 3,0 mio. kr., Hunderupskolen moderniseres for 2,0 mio. kr. og Odinskolen moderniseres
for 3,0 mio. kr. hvilket giver en samlet udgift på 20,5 mio. kr. sammenlagt med ovenstående moderniseringsbeskrivelser.



Det betyder samlet set for hele projektet følgende udvidelser af klinikrum:

Højmeskolen går fra 6 til 10 klinikrum
Hunderupskolen går fra 6 til 9 klinikrum
Rosengårdskolen går fra 6 til 7 klinikrum
Søhusskolen går fra 4 til 5 klinikrum
Paarup Skole går fra 6 til 7 klinikrum
Sct. Hans Skole går fra 4 til 5 klinikrum

Det giver 11 nye klinikrum.

Projektet forventes indeholdt inden for den samlede ramme på trods af den reviderede plan.

Økonomi

Med denne sag frigives det resterende beløb af rådighedsbeløbet på 30,4 mio. kr. til kapacitetsudvidelser af børn- og
ungetandplejen på Søhusskolen, Paarup Skole og Sct. Hans Skole samt til modernisering af alle 7 tandklinikker i Odense
Kommunes børn- og ungetandpleje.

Der er i forbindelse med budget 2024 afsat budget til afledt drift til kapacitetsudvidelser, modernisering og renovering af
børn- og ungetandplejen på 1,5 mio. kr. i 2026 stigende til 3,0 mio. kr. fra 2027 og frem. Beregning af afledt drift tilgår på
senere tidspunkt, som delprojekterne på skolerne afsluttes og udmøntes i forbindelse med Effekt- og Økonomiopfølgning
2. halvår, når projekterne er færdige.



Punkt 8: Velfærdens Fundament - De ældste odenseanere - Forprojektering
til nyt plejehjem

00.16.00-P20-2-24

Resume

Den 24. juni 2020 besluttede et samlet byråd at igangsætte projekt Velfærdens Fundament, en samlet investering i
velfærdens fysiske rammer på 1,8 mia. kr. frem mod 2030.

Ét af sporene i Velfærdens Fundament handler om de ældste odenseanere, herunder at sikre kapacitet i takt med at antallet
af ældre borgere stiger.

Med denne sag skal byrådet tage stilling til en forprojektering som led i processen hen i mod at opføre et nyt plejehjem i
Odense Kommune.

Effekt

Flere funktionsdygtige ældre og handicappede

Det nye plejehjem skal indrettes til i høj grad at understøtte beboere med demens, så de får de bedste rammer og
muligheder for at leve et godt liv på trods af en demenssygdom.

Et sundere Odense

En målrettet indretning, der understøtter borgere med demens, kan fx medføre mindre agitation og mindre behov for
medicinering samt bedre arbejdsmiljø for medarbejdere.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen, By- og Kulturforvaltningen og Ældre- og Handicapforvaltningen indstiller til respektive udvalg,
at byrådet godkender, at der oprettes og frigives en anlægsbevilling “Velfærdens Fundament – De ældste odenseanere –
Forprojektering, nyt plejehjem” på 1,0 mio. kr. fordelt med 0,2 mio. kr. i 2024 og 0,8 mio. kr. i 2025 under By- og
Kulturudvalget. Bevillingen finansieres af anlægsbevillingen “Velfærdens Fundament” under Økonomiudvalget.

By- og Kulturudvalget anbefaler indstillingen.

Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Ældre- og Handicapudvalget anbefaler indstillingen

Økonomiudvalget anbefaler Borgmesterforvaltningens, By- og Kulturudvalgets og Ældre- og Handicapudvalgets
indstillinger.



Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Med Budget 2021 besluttede Odense Byråd at investere 1,8 mia. kr. i velfærdens fysiske rammer frem mod 2030.
Velfærdens Fundament skal sikre gode fysiske rammer for byens børn, unge og ældre samt udvikle byens lokalområder.
Bag aftalen står et samlet byråd.

En del af pengene svarende til 300 mio. kr. skal gå til ”De ældste odenseanere” - heraf 120 mio. kr. til plejehjemsboliger
ved byggeri af op til 2 nye plejehjem (under Ældre- og Handicapudvalget) og til at udvide antallet af midlertidige pladser
(under Sundhedsudvalget).

Arbejdet med at forberede det første plejehjem under Velfærdens Fundament er godt i gang.

Forligspartierne bag Velfærdens Fundament har besluttet, at inden, der bygges nye plejehjem, skal brugerne og borgerne
høres og inddrages. I foråret og sommeren 2024 har flere målgrupper været inddraget blandt andet nuværende beboere,
pårørende, politikere, Odense Ældreråd og forskellige fagorganisationer. Borgernes ønsker og idéer er opsamlet i en
række anbefalinger, der arbejdes videre med blandt andet i en kravsspecifikation til byggeriet.

Næste skridt i processen med at opføre et plejehjem er afsøgning af grunde og indledende undersøgelser blandt andet i
forhold til grund/placering, behov for lokalplan, mv.

Det anbefales, at byrådet opretter og frigiver en anlægsbevilling på 1,0 mio. kr. til dette formål, så der kan tages det næste
skridt hen i mod at opføre et nyt plejehjem i Odense Kommune.

Økonomi

Bevillingen finansieres af Velfærdens Fundament under Økonomiudvalget.

Et eventuelt mindreforbrug allokeres til den fremtidige anlægsbevilling for etableringen af plejehjemmet.

Da der er tale om en forprojektering, giver sagen ikke anledning til afledt drift.



Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommunes kassebeholdning.



Punkt 9: Håndtering af påbud på Enghaveskolen

82.07.00-G01-29-24

Resume

Denne sag handler om løsning af de konstaterede arbejdsmiljøproblemer på Enghaveskolen grundet unødig støjbelastning.

På baggrund af et forudgående aftaleforløb er det Arbejdstilsynets vurdering, at ansattes arbejde med undervisning af
elever på Enghaveskolen ikke foregår sundhedsmæssigt fuldt forsvarligt, som følge af unødig generende støj.

Arbejdstilsynet har derfor påbudt, at ansatte på Enghaveskolen ikke udsættes for unødige støjbelastninger ved
undervisning af elever.

Påbuddet skal være efterkommet senest den 2. januar 2025.

Børn- og Ungeforvaltningen og By- og Kulturforvaltningen foreslår at imødese påbuddet i to etaper.

Den første etape søger at løse støjproblematikken her og nu ved at inddele børnene i mindre grupper og undervise dem
andre steder end på Enghaveskolen ved hjælp af en midlertidig pavillonløsning. Dette vil reducere antallet af børn på
Enghaveskolens matrikel og således også lydniveauet for medarbejderne.

Den næste etape løser støjproblematikken på langt sigt ved at gentænke Odense Kommunes specialskoletilbud i forhold til
placering og med et pædagogisk sigte, der imødekommer de børn, der har brug for et specialskoletilbud. Dette samtænkes
med øvrige kommunale områder med kapacitets- og arbejdsmiljøudfordringer.

For begge etaper gælder, at inddelingen af børn på nye måder skal være med til at understøtte et godt fagligt miljø
omkring børnene og mest mulig tryghed og stabilitet i forandringen for både børn og medarbejdere.

Sagen behandles i Børn- og Ungeudvalget den 29. oktober 2024, i By- og Kulturudvalget den 30. oktober 2024 og i
Odense Byråd den 13. november 2024.

Effekt

Børn og unge bliver klar til fremtiden

Forbedring af arbejdsmiljøet for medarbejdere forventes også at forbedre læringsmiljøet for børnene på Enghaveskolen.

Byudvikling med kvalitet

Der kigges bredt på bygningsmassen med det formål at forbedre arbejdsmiljøet samt optimere anvendelse af kommunale
bygninger i forhold til de respektive kerneopgaver.



Indstilling

By- og Kulturforvaltningen og Børn- og Ungeforvaltningen indstiller til respektive udvalg, at byrådet godkender:

1. Påbuddet fra Arbejdstilsynet løses i de i sagsfremstillingen anbefalede to etaper.

Under forudsætning af, at punkt 1 godkendes, indstiller By- og Kulturforvaltningen til udvalget, at byrådet godkender:

2. Der oprettes og frigives en anlægsbevilling ”Enghaveskolen – midlertidig løsning af påbud om støj” på samlet 15,6
mio. kr. henholdsvis 17,5 mio. kr. fordelt med 9,6/9,9 mio. kr. i 2025 og 1,5/1,9 mio. kr. om året fra 2026-2029
under By- og Kulturudvalget til at etablere midlertidig specialskole i pavilloner. Bevillingen finansieres af den
løbende anlægsramme ”Skolernes genopretning” under By- og Kulturudvalget.

3. Der igangsættes en afsøgning af mulige permanente løsninger for kendte kapacitetsudfordringer, der forårsager
arbejdsmiljøproblemer på tværs af bygningsmasse og målgruppe. Forprojektet finansieres med 1,0 mio. kr. i 2025
fra anlægsbevillingen ”Arbejdsmiljø og forebyggelse af påbud” under By- og Kulturudvalget.

By- og Kulturudvalget anbefaler indstillingen.

Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Børn- og Ungeudvalget anbefaler indstillingen.

Rådmand Susanne Crawley Larsen deltog ikke i mødet.

Borgmesterforvaltningen har ingen bemærkninger.

Økonomiudvalget anbefaler By- og Kulturudvalgets og Børn- og Ungeudvalgets indstillinger.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Enghaveskolen har siden 2011 haft en stigning i antallet af børn. Stigningen skyldes blandt andet overtagelse af
Jagtvejens Børnehave samtidig med, at der er sket en stigning i antallet af børn med behov for et specialpædagogisk
tilbud.



Denne ændring i kapacitetsbehovet har resulteret i en fysisk udvidelse af Enghaveskolen, der blev besluttet i budget 2022.
Bygningen forventes at stå færdig i løbet af sommeren 2025.

Sideløbende med kapacitetsudvidelsen har Enghaveskolen samarbejdet med Arbejdstilsynet om at nedbringe den unødige
støj.

Dette er forsøgt gjort med flere faglige indsatser:

Nedbringelse af antallet af børn på Enghaveskolens matrikel. Fra skoleåret 2022/23 til i dag er antallet af børn
reduceret fra 154 til 129 børn i børnehave og skoleafdeling.
Pædagogiske og didaktiske tiltag og tilpasning af hverdagen for at forbedre lydniveauet.
Afprøvende lydrenovering af to klasselokaler for at se0 hvad der teknisk er muligt. Pris: 0,5 mio. kr.

Medarbejderne oplever en forbedring på Enghaveskolen, men indsatserne har ifølge Arbejdstilsynet ikke haft tilstrækkelig
effekt.

Bygningerne er indrettet på en måde, der gør, at lyd rejser. Eksempelvis er der vinduer i døre, der ikke er lydisolerede. Der
er sat skillevægge op, der ikke er gennemgående, så lyd rejser både under og over væggene. Der er delte tekniske
installationer mellem klasselokalerne, som også gør, at lyden kan rejse.

Disse forhold vil isoleret set kunne rettes op for at forbedre akustikken. Men flere af bygningerne er samtidig konstrueret
på en måde, der gør, at høje lyde altid vil rejse via bygningens skelet, der er lavet af stål.

Forvaltningerne vurderer derfor, at de nuværende bygninger ikke kan forbedres tilstrækkeligt inden for en rimelig
økonomisk ramme, til at Enghaveskolen med den nuværende brugergruppe kan fortsætte i samme form som i dag.

Der arbejdes på flere løsninger. Først og fremmest skal der findes en løsning, der med det samme nedbringer den unødige
støj inden Arbejdstilsynets påbudsfrist den 2. januar 2025. Denne løsning skal kunne holde i op til 5 år og samtidig gøre
det muligt at eksekvere på en permanent løsning, hvilket betyder, at de to løsninger skal tænkes sammen.

Det er desuden vurderet i samråd med Arbejdstilsynet, at det ikke er muligt at sige på forhånd, nøjagtigt hvor mange børn
der skal genhuses fra Enghaveskolen, da det vil afhænge af effekten på lydniveauet i de respektive bygninger. Indsatsen
vil derfor blive gennemført med en afprøvende tilgang, hvor der eksempelvis genhuses 2-3 grupper fra Enghaveskolen.
Herefter foretages der en ny vurdering af støj i arbejdet.

Det betyder, at den skønnede anlægsudgift kan vise sig at være lavere eller højere, da implementeringen vil foregå
afprøvende.

Beskrivelse af løsninger på kort og langt sigt

I det følgende beskrives forvaltningernes midlertidige pavillonløsning for Enghaveskolen, der har til hensigt at nedbringe
lydniveauet her og nu. Som nævnt, sker dette ud fra en afprøvende tilgang. Det er en løsning, der beror på, at der ikke
findes indflytningsklare bygninger i porteføljen med ledig kapacitet, der er egnede til opgaven. Herefter beskrives planen
for den permanente løsning.



Midlertidig løsning

Der arbejdes på en midlertidig løsning, hvor en gruppe af børn flyttes, så deres skoledag ikke foregår i Enghaveskolens
bygninger. Det er hensigten, at børnegruppen afgrænses i alder, så der i den midlertidige fase arbejdes med børnegrupper,
der også kan videreføres i den varige løsning.

Der er afsøgt flere muligheder, blandt andet om der kan ryddes en fløj på Odinskolen, eller om de fraflyttede pavilloner på
Tingløkkeskolen kan renoveres i stedet for at blive revet ned. Men enten egner arealer og udearealer sig ikke til formålet,
eller også er det ikke muligt at renovere tilstrækkeligt til at leve op til gældende krav i bygningsreglementet.

Den hurtigste, mest tilgængelige og egnede løsning er at etablere nye pavilloner på et ledigt areal i porteføljen. Nye
pavilloner lever op til gældende bygningsreglement og vil blive indrettet til formålet. Hertil skal der etableres udearealer
med legeredskaber mv.

Med forbehold for endnu ukendte forhold er det muligt at placere pavillonerne på Nørrebjergskolens matrikel eller på
Rismarksvej 80. For begge adresser gælder en opmærksomhed på trafikforhold herunder behov for vendeplads og
parkeringsforhold samt et reduceret udeareal for øvrige brugere.

Pris: mellem 15,6 mio. kr. og 17,5 mio.kr. i anlægsudgift (inklusive 5 års leje af pavilloner) samt afledt drift på ca. 1,0
mio. kr. om året. Hertil kommer de øgede driftsudgifter i Børn- og Ungeforvaltningen. Prisen afspejler en variation af
antallet af børn, som midlertidigt placeres i pavilloner.

Det er vigtigt at være opmærksom på, at den placering, der vælges her, ikke kan være en del af den langsigtede løsning,
da der ikke vil være ledigt areal til at igangsætte et eventuelt byggeri, hvor den midlertidig løsning etableres.

I budget 2025 er der afsat en bevilling til arbejdsmiljøforbedringer. Da denne bevilling ikke er udmøntet endnu, kan den
ikke anvendes, og derfor foreslår forvaltningerne at finansiere den midlertidige løsning for Enghaveskolen med 15,6 mio.
kr. fra den løbende anlægsbevilling ”Skolernes genopretning”.

Omprioritering fra den løbende anlægsbevilling medfører, at der er færre midler til rådighed til opretningsarbejder på
skolerne, jf. tabel 1.

Tabel 1: Overblik over den løbende anlægsbevilling ”Skolernes genopretning” efter omprioritering.

Plan for den permanente løsning

Den permanente løsning for Enghaveskolen skal leve op til kapacitetsbehovet inden for både arbejdsmiljø,
specialpædagogik og specialundervisning i et aktuelt og fremtidigt perspektiv. Det er dette kapacitetsbehov, der er



udfordret i dag.

En del af både den midlertidige og den fremtidige løsning vil være at udfase børnehavedelen på Enghaveskolen fra det
kommende skoleår, hvor hovedparten af de nuværende børnehavebørn starter i skole. Der indledes dialog med forældre til
de børn, der fortsat har børnehavealder pr. 1. august 2025 i forhold til, om barnet skal forblive på Enghaveskolen. I
forlængelse af, at Enghaveskolens børnehave ønskes udfaset, ønskes der et andet børnehavetilbud under
Dagtilbudsafdelingen etableret til målgruppen af børn.

Der er også udfordringer med kapacitet og arbejdsmiljø inden for andre af Odense Kommunes kerneområder fx Ældre- og
Handicapforvaltningens hjemmeplejebaser.

By- og Kulturforvaltningen ønsker derfor at afsøge løsninger på tværs af bygningsmasse og målgrupper for at sikre
robuste løsninger, der tænker ud i fremtiden.

Arbejdet vil kræve involvering af alle forvaltninger samt assistance fra en ekstern rådgiver til at afsøge potentialer.
Forvaltningerne foreslår derfor at reservere op mod 1,0 mio. kr. i 2025 af anlægsbevillingen ”Arbejdsmiljø og håndtering
af påbud” til at sikre grundlaget for en bred løsning på kapacitetsudfordringer, der giver arbejdsmiljøproblemer i Odense
Kommune.

Økonomi

Sagen har ingen økonomiske konsekvenser for kommunens kassebeholdning.

Der omprioriteres 15,6 mio. kr. fra den løbende anlægsramme ”Skolernes genopretning” til den nye anlægsbevilling
”Enghaveskolen – midlertidig løsning af påbud om støj”.

I det tilfælde, at der er midler tilbage i bevillingen, når projektet afsluttes, vil By- og Kulturforvaltningen indstille til, at
midlerne flyttes tilbage til ”Skolernes genopretning” i førstkommende effekt- og økonomiopfølgningssag.

Oprettelse af supplerende børnehavetilbud er ikke en del af finansieringen. Midler hertil skal prioriteres andetsteds.

Der anvendes 1,0 mio. kr. fra bevillingen ”Arbejdsmiljø og forebyggelse af påbud”, der blev bevilget i budgetforliget for
2024 og omprioriteret 10,0 mio. kr. til fra Vedligeholdelsesbudgettet i december 2023 (byrådets møde den 20. december
2023).

Sagens indhold giver anledning til afledt drift på op mod 1,0 mio. kr. årligt. Den afledte drift finansieres via den afsatte
ramme til ”Arbejdsmiljø og forebyggelse af påbud”, og vil blive søgt udmøntet i forbindelse med effekt og
økonomiopfølgning for 2. halvår i 2025. Det, der ikke er finansiering til på rammen, findes inden for By- og
Kulturudvalgets driftsramme.

Tabel 2: Økonomitabel





Punkt 10: Byomdannelsesområde Tasso - kommuneplantillæg nr. 24 og
lokalplan nr. 5-1042 Boliger og erhverv ved Svendborgvej og Egelundsvej i
Hjallese til endelig vedtagelse

01.11.00-G01-7-21

Resume

By- og Kulturudvalget besluttede på udvalgsmødet den 29. maj 2024 at fremlægge forslag til kommuneplantillæg nr. 24
og forslag til lokalplan nr. 5-1042 Boliger og erhverv ved Svendborgvej og Egelundsvej i Hjallese samt medfølgende
miljøvurdering af planerne

i otte ugers offentlig høring.

Planforslagene har været i offentlig høring fra den 4. juni 2024 til den 31. juli 2024. Der er i perioden indkommet fem
høringssvar. Høringssvarene er samlet og refereret i en hvidbog, hvor der også er givet forslag til svar på de indsendte
høringssvar. Høringssvarene indeholder primært bekymring omkring bebyggelsens udformning, placering, omfang samt
indkigs- og lysgener.

By- og Kulturforvaltningen foreslår en mindre justering af bebyggelseshøjden, så indkigsgenerne for nabobebyggelsen
mindskes.

Effekt

En storby med blandede og velfungerende bydele

Planområdet kan være med til at understøtte bydelen med blandede boliger og erhverv.

En storby i vækst

Med forventeligt cirka 440 nye lejligheder, hvoraf 100 forventes at blive almene familieboliger, i planområdet styrkes
bosætningen i den sydlige del af Odense.

Byudvikling med kvalitet

Planområdet ligger attraktivt i forhold til letbanestationen i Hjallese, Svendborgbanen, nærheden til motorvejen og
Campus Odense. Forvaltningen vurderer, at lokalplanen lever op til arkitekturstrategiens og kommuneplanens rammer for
god kvalitet med tilhørende grønne udearealer.

En klima- og miljøvenlig storby

Der stilles i lokalplanområdet krav om håndtering af en ekstremregnshændelse samt biofaktor i tråd med
kommuneplanens krav.

En større boligudbygning ved letbanestationen i Hjallese og Svendborgbanen kan fremme brugen af kollektiv transport.

Indstilling



By- og Kulturforvaltningen indstiller til udvalget, at byrådet godkender:

1. Kommuneplantillæg nr. 24 vedtages uden ændringer.
2. Lokalplan nr. 5-1042 for Boliger og erhverv ved Svendborgvej og Egelundsvej i Hjallese vedtages med den i

sagsfremstillingen foreslåede ændring.

By- og Kulturudvalget anbefaler indstillingen.

Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Økonomiudvalget anbefaler By- og Kulturudvalgets indstilling.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Baggrund

Lokalplan og kommuneplantillæg er udarbejdet for at muliggøre etablering af ny bebyggelse på Tassogrunden i Hjallese
(Svendborgvej 45-79 og Hjallesegade 60A-70) samt to tilstødende ejendomme (Egelundsvej 18 og Svendborgvej 83-85)
til en blandet bydel med cirka 440 etageboliger - heraf 100 almene familieboliger samt en dagligvarebutik på maksimalt
1.200 m2.

By- og Kulturudvalget har den 26. oktober 2021 givet foreløbigt tilsagn om grundkapital til de almene boliger.

Luftfoto af lokalplanområdet (markeret med rød streg)



Illustrationsplan med princip for områdets disponering (illustrationen er ikke bindende).

Høringssvar

Planforslagene har været i offentlig høring fra den 4. juni 2024 til den 31. juli 2024.

Der er i høringsperioden indkommet fem høringssvar.

Der er udarbejdet en miljøvurdering af planforslagene, hvoraf der er lavet en sammenfattende redegørelse. Den
sammenfattede redegørelse omfatter både lokalplanen og kommuneplantillægget.

De indkomne høringssvar omhandler følgende:

Bebyggelsens udformning, placering og omfang
Indkigsgener
Lysgener

Bebyggelsens udformning, placering og omfang

I tre høringssvar gives der udtryk for, at bebyggelsen ikke tager hensyn til områdets skala, at det maksimale etageantal
ikke bør øges fra 4 til 5 for randbebyggelsen, og at nogle facadelængder er ekstremt lange og burde opbrydes i mindre
enheder. I høringssvarene udtrykkes der ønske om, at den del af den nye bebyggelse, der opføres lige over for
enfamiliehusene på den anden side af Svendborgvej, holdes nede i tre etager. I et høringssvar udtrykkes der ønske om, at
bebyggelsesprocenten ikke øges til 89. I et høringssvar udtrykkes der bekymring for udsigten til et massivt byggeri.

By- og Kulturforvaltningens vurdering:



Forvaltningen anerkender, at bebyggelsens lange facader mod Svendborgvej og Hjallesegade bryder med områdets
generelle facadelængder, men grundet trafikstøjen fra den Fynske motorvej har det været nødvendigt at afskærme
bebyggelsens opholdsarealer mod vejstøjen. De lange facader virker som en støjafskærmning for opholdsarealerne,
hvilket er årsagen til bebyggelsens udformning. Lokalplanen sikrer, at bebyggelsens lange facade brydes op i mindre
enheder med frem- og tilbagerykninger, så den opfattes som flere sammenbyggede ejendomme med variation i
detaljering, tagafslutning, farver med mere. Forvaltningen anerkender, at en række ejere af de eksisterende enfamiliehuse
langs Svendborgvej vil få ændret deres nuværende udsigt - fra en ubebygget henlagt grund til bebyggelse i 3-5 etager.
Forvaltningen vurderer dog, at kantzonernes begrønning langs med Svendborgvej fortsat vil give udsigt til mindre træer
og beplantning samt spille sammen med den øvrige bebyggelses grønne for- og baghaver.

Forvaltningen vurderer, at ændringen af bebyggelsesprocenten fra 80 til 89 % ikke har stor betydning for
lokalplanområdets fremtoning, og at lokalplanen sikrer, at bebyggelse tættest mod eksisterende boligområder ikke opføres
med mere end 4 etager, hvilket er i overensstemmelse med, hvad der siden 2013 været udlagt i kommuneplanen.

Indkigsgener

I tre høringssvar udtrykker naboer til området bekymring for de indkigsgener, der følger med den nye bebyggelse i tre til
fem etager, da man derfra vil kunne kigge direkte ned i deres haver.

By- og Kulturforvaltningens vurdering:

Forvaltningen vurderer, at ønsket om nedtrapning til tre etager overfor Tassovængets enfamiliehuse ikke kan
imødekommes, men at en nedtrapning til maksimalt fire etager kan imødekommes, så indkigsgenerne for
nabobebyggelsen mindskes. Forvaltningen har været i dialog med bygherre, og sammen har man fundet en løsning, som
gør det muligt at tage hensyn til Tassovængets beboere. Der er tale om en løsning, hvor der byttes om på enkelte
bygninger i fire og fem etager, så bebyggelsesprocenten fastholdes på 89.

Lysgener

I et høringssvar udtrykkes der bekymring for placeringen af den primære adgangsvej for biler til og fra boligområdet, da
det vil give lysgener fra billygter, der kører ind og ud af lokalplanområdet.

By- og Kulturforvaltningens vurdering:

Det er forvaltningens vurdering, at ud- og indkørslen ikke kan flyttes, da adgangsvejen er placeret mellem to lyskryds, der
i forvejen ligger tæt på hinanden. Forvaltningen anerkender, at dette potentielt kan give lysgener fra lyskegler, men at de
berørte beboere kan mindske generne betydeligt ved at etablere lystæt hegn mod Svendborgvej.

By- og Kulturforvaltningens vurdering:

Forvaltningen vurderer, at den foreslåede ændring ikke er så omfattende, at lokalplanforslaget skal i fornyet høring.

Lovgrundlag

Lokalplanen er udarbejdet i henhold til planlovens kapitel 5.
Kommuneplanen er udarbejdet i henhold til planlovens kapitel 4.
Sammenfattende redegørelse er udarbejdet i henhold til miljøvurderingsloven.



Handlemuligheder

By- og Kulturudvalget og byrådet kan vælge, at:

Vedtage kommuneplantillæg nr. 24 endeligt (forvaltningens indstilling).
Vedtage lokalplan nr. 5-1042 for Byomdannelsesområdet Tasso endeligt med den foreslåede ændring
(forvaltningens indstilling).
Komme med ændringer til planen, som indarbejdes af By- og Kulturforvaltningen, hvorefter nyt forslag sendes i
høring. Alternativt kan planerne med ændringer forelægges By- og Kulturforvaltningen igen.
Planerne ikke vedtages, hvorved der ikke kan bygges boliger og erhverv på arealet, og stedet vil fortsætte med at
ligge ubebygget hen.

Procesdiagram

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.

Bilag

Hvidbog offentlig høring_Lokalplan 5-1042 og KPtillæg 24

Kommuneplantillæg nr. 24

Lokalplan nr. 5-1042

Sammenfattende redegørelse



Punkt 11: Odense Renovation A/S - takster for affaldshåndtering 2025

24.00.00-G01-38-24

Resume

Borgmesterforvaltningen fremsender forslag fra Odense Renovation A/S om takster for affaldshåndtering gældende for
2025.

Odense Renovation forventer stigende omkostninger i 2025 i forhold til 2024, og selskabets takstforslag indebærer derfor
en prisstigning med henblik på at sikre en økonomisk forsvarlig og jævn takstudvikling.

Takstforslaget for 2025 medfører en prisstigning på 5,5 % for husholdninger i forhold til gældende pris for 2024. For
almindelige husstande, som har en 240 liter beholder, vil stigningen betyde en ekstraudgift på ca. 145 kr. om året.

Prisstigningen er primært begrundet i generelle omkostningsstigninger, herunder overenskomstmæssige lønstigninger.
Odense Renovations priser vil efter prisforhøjelsen fortsat være blandt de laveste på Fyn og blandt 6-byerne.

Deponeringspriserne for affald til Odense Nord Miljøcenter (ONM) reguleres ligeledes med 5,5 % i forhold til gældende
pris for 2024, idet enkelte priser for affald til deponi er justeret i opadgående retning med henblik på tilpasning til
markedsniveau.

Odense Renovations investeringsbudget er i 2025 på ca. 158 mio. kr. For at kunne gennemføre de planlagte investeringer
vil der være behov for ekstern lånefinansiering på op til 100 mio. kr. i 2025. Borgmesterforvaltningen anbefaler, at
Odense Kommune stiller garanti for lånet for at sikre optimale lånevilkår for det 100 % ejede selskab.

Effekt

En klima- og miljøvenlig storby

Odense Renovations anlægsinvesteringer er brugerfinansieret via taksterne. Selskabets store anlægsinvesteringer i 2025
vil bidrage til at øge mængden af genbrug såvel mængden af affald, som sendes til genanvendelse i stedet for til
forbrænding. Etablering af elladeinfrastruktur i 2025 samt gradvis overgang til eldrevne køretøjer over de kommende år
vil bidrage til at reducere Odense Renovations klimaaftryk. Samlet set understøtter sagen dermed målet om klimaneutral
2030 og effektmålet om en klima- og miljøvenlig storby.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen indstiller til Økonomiudvalget, at byrådet godkender:

1. Takstforslaget for 2025, jf. bilag til sagen.
2. Kommunal garanti for Odense Renovation A/S på op til 100 mio. kr. i 2025.

Økonomiudvalget anbefaler sagen, idet man beder Odense Renovation skriftligt oplyse Økonomiudvalget om selskabets
løbende arbejde med effektiviseringer inden byrådets behandling af sagen. Samtidig bestiller Økonomiudvalget en



drøftelse af Odense Kommunes ejerpolitik med henblik på en samlet drøftelse af selskabernes løbende arbejde med
effektiviseringer i selskaberne.

Rådmændene Søren Windell, Christoffer Lilleholt og Tommy Hummelmose tager forbehold.

Beslutning

Byrådsgruppe C, I og V fremsætter følgende ændringsforslag:

"Forbrugernes udgifter skal holdes på et så lavt niveau som muligt, samtidig med at nye genanvendelsesmuligheder gøres
tilgængelige. Derfor godkender byrådet en maksimal samlet takststigning på 4 % svarende til pris- og lønfremskrivningen
for Odense Kommune. Samtidig pålægger byrådet Odense Renovation at igangsætte et egentligt effektiviseringsprogram,
hvor alle elementer af virksomhedens drift og administration gennemgås med det formål at nedbringe det samlede
omkostningsniveau for virksomheden og dermed for forbrugerne. Effektiviseringsprogrammet kan, hvis det skønnes
nødvendigt, bidrage til fuld implementering af projektet Fremtidens Genbrugsstruktur. Samtidig bestiller byrådet en
drøftelse af Odense Kommunes ejerpolitik med henblik på en samlet drøftelse af selskabernes løbende arbejde med
effektiviseringer i selskaberne."

Byrådsgruppe C, I og V stemmer for det fremsatte ændringsforslag.

Byrådsgruppe A, B, F, M og Ø stemmer imod ændringsforslaget.

Ændringsforslaget er dermed forkastet.

Byrådet godkender indstillingen.

Byrådsgruppe C og V stemmer imod de dele af indstillingen, der vedrører Odense Renovations takster for 2025.

Sagsfremstilling

Baggrund

Det fremgår af hovedaftalen mellem Odense Kommune og Odense Renovation A/S, at selskabets forslag til takster skal
godkendes af Odense Byråd. Odense Renovation har i overensstemmelse med hovedaftalen fremsendt forslag til takster
for affaldshåndtering for 2025.

Odense Renovation er omfattet af hvile-i-sig-selv princippet, hvilket indebærer, at indtægter og udgifter set over en
årrække skal balancere. En realiseret overdækning (overskud) eller underdækning (underskud) i selskabets
takstregnskaber skal som følge af denne økonomiske regulering tilbageføres til eller opkræves fra kunderne via en
nedsættelse eller forøgelse af taksterne inden for en årrække. Primo 2024 udgør saldo for mellemværende med kunderne
et overskud (gæld) på ca. 44 mio. kr. Med det forventede resultat for 2024 og budget for 2025 forventes saldoen at udgøre
ca. 47,5 mio. kr. ultimo 2025, der således vil blive indregnet i de fremadrettede takster. Ønsket om at sikre en økonomisk
forsvarlig og jævn prisudvikling har sammen med fortsat usikkerhed omkring selskabets momsforhold (jf. omtalen i
efterfølgende afsnit i sagsfremstillingen) medført, at bestyrelsen ud fra et forsigtighedsprincip har valgt endnu ikke at
indregne overdækning fra tidligere år i taksterne.

Odense Renovations bestyrelse har på mødet den 26. september 2024 behandlet oplæg til selskabets budget og takster for
2025. En enig bestyrelse har i den forbindelse godkendt budget og forslag til takster for 2025, herunder en generel
prisstigning på 5,5 % i forhold til gældende priser i 2024. Med den deraf følgende stigning i selskabets indtægter vil



Odense Renovation få dækket selskabets forventede udgifter i 2025. Prisstigningen er primært begrundet i stigende
udgifter til ejendomsdrift, herunder energi og rengøring samt øgede personaleudgifter som følge af overenskomstmæssige
lønstigninger. Derudover bidrager fortsat udbygning af centralsugeanlægget, etablering af elladeinfrastruktur på
Snapindvej samt opstart på implementering af Odense Renovations koncept for Fremtidens genbrugsstruktur til en
stigning i afskrivninger.

Nærmere specifikation af taksterne for 2025 fremgår af Odense Renovations forslag til prisliste 2025, der er vedlagt sagen
som bilag 1. Det er ved takstfastsættelsen forudsat, at Odense Renovation udfører de samme ydelser i 2025 som i 2024.
Selskabets aktiviteter udføres inden for rammerne af Odense Kommunes Affaldsplan 2021-2032, der er godkendt af
byrådet den 22. september 2021, og som fastlægger en række målsætninger for affaldsbehandlingen i Odense Kommune.
Odense Kommunes indsamlingsordninger har fra medio 2023 omfattet husstandsindsamling af i alt 10 fraktioner, som
krævet i lovgivningen.

Husholdninger - takstforslag for 2025

Hovedparten af Odense Renovations indtægter stammer fra indsamlingsordninger vedrørende husholdninger samt brug af
genbrugsstationerne. For husholdninger medfører takstforslaget for 2025 en stigning på 5,5 % for affaldsordninger i 2025
i forhold til gældende priser for 2025. Der er tale om en generel prisstigning på 5,5 % for både grundgebyret og
restaffaldsgebyret.

Grundgebyret dækker: Afhentning af glas/metal, papir/småt pap, plast, mad-/drikkekartoner, tekstilaffald, storskrald,
farligt affald, småt elektronik samt brug af genbrugsstationerne.

Restaffaldsgebyret dækker: Afhentning af restaffald og madaffald.

Forslag til takster for 2025 for udvalgte størrelser af beholdere er i tabellen nedenfor sammenholdt med gældende takst for
2024:

*) hvor boligforeninger mv. selv har investeret i løsningerne.

Husholdninger omfattet af den almindelige ordning med centralsug afleverer via centralsuget restaffald, bioaffald, pap og
papir samt plast og mad-/drikkevarekartoner, mens glas og metal skal afleveres til affaldscontainere i områderne. Prisen
for lejligheder er fastsat til 70 % (40 % for værelser) af prisen for en standard dobbeltkammerbeholder til parcelhuse.



Husholdninger i Thomas B. Thriges Gade-området og Odeon, som er omfattet af særordningen, afleverer madaffaldet via
køkkenkværn. Prisen herfor er ligeledes fastsat til 70 % (40 % for værelser) af prisen for en standard
dobbeltkammerbeholder til parcelhuse, hvortil der tillægges 1.318 kr. inkl. moms pr. lejlighed. Tillægsprisen for værelser
(plejehjem og ungdomsboliger) er fastsat til 50 % af prisen for en lejlighed, det vil sige 659 kr. inkl. moms.

Vedrørende selskabets takster for øvrige beholdere og containere mv. henvises til selskabets prisliste, der er vedlagt sagen
som bilag 1. Odense Renovations gældende priser kan, når de er godkendt af byrådet, findes på dette link:
https://www.odenserenovation.dk/om-odense-renovation/priser/prisliste.

Effektivisering og benchmark med andre kommuner

Odense Renovation arbejder løbende med effektivisering via udlicitering og kontraktstyring, og ca. 25 % af transporterne
fra genbrugsstationerne og renovationsindsamlingen i Odense S-SV udføres fortsat af fremmed vognmand. Derudover
arbejder Odense Renovation løbende med optimering af indsamlingsruter med henblik på at minimere
driftsomkostningerne, ligesom en effektiv ruteplanlægning kan bidrage til at reducere antallet af nødvendige køretøjer.
Disse og andre initiativer bidrager til at minimere prisstigninger.

Odense Renovation har udarbejdet en sammenligning af selskabets takster med de andre fynske kommuner og med 6-
byerne. Selskabets sammenligning viser, at Odense Renovations pris for et typisk hus eller lejlighed i 2024 både er den
laveste på Fyn og den laveste blandt 6-byerne. Odense Renovation forventer, at selskabets priser også for 2025 vil være
blandt de laveste. Odense Renovations prissammenligning er vedlagt som bilag 2 til sagen. Odense Renovation oplyser
supplerende, at CEPOS i foråret 2024 har udarbejdet en analyse af kommunernes obligatoriske affaldsordninger, hvor
Odense Kommunes ordning anføres som en af de mest effektive i Danmark, og dermed angives som referencekommune
for en række andre kommuner.

Affald fra virksomheder 2025

Fastsættelse af markedspriser for virksomheder

Odense Renovations indtægter fra virksomheder udgør kun en lille del af selskabets samlede indtægter. Fra og med 2023
har lovgivningen gjort det muligt for virksomheder (med affaldsmængder og sammensætning som en husstand) at
tilvælge den kommunale ordning - nu også med de genanvendelige materialer. Forsyningstilsynet har i september 2022
udsendt en vejledning om fastsættelse af markedspriser for kommunal indsamling af erhvervsaffald mv., der giver
valgfrihed mellem to forskellige metoder ved fastsættelse af markedspriser på ydelser til de mindre erhvervsdrivende.
Forsyningstilsynet fører tilsyn med området, og Odense Renovation har på baggrund af dialog med Forsyningstilsynet
valgt at anvende Forsyningstilsynets metode 2, hvor der tages udgangspunkt i alle omkostningskomponenter tillagt et
overskudstillæg. På den baggrund er markedsprisen for virksomheder for 2025 fastsat med udgangspunkt i priser
gældende for husholdninger med et overskudstillæg på 5 %.

Affald fra virksomheder i centralsugeområder i Odense Kommune

For virksomheder i centralsugeområderne er priserne for brug af affaldssugesystemet beregnet ud fra belastningskoder ud
fra virksomhedstype (branchekode) og antal ansatte. Prisstrukturen er fastsat således, at virksomheder, der er tilsluttet
centralsuget, forventes at skulle betale det samme for at komme af med deres affald som andre tilsvarende virksomheder i
kommunen. Der gælder særskilte priser for henholdsvis restaffald, madaffald og andet affald. Den laveste årlige pris for
restaffald er 1.192 kr. ekskl. moms for fx en frisør med under 5 ansatte, og højeste årlige pris er 28.968 kr. ekskl. moms
for et hotel med 20 eller flere ansatte.

https://www.odenserenovation.dk/om-odense-renovation/priser/prisliste


Erhvervsaffald på genbrugsstationerne i Odense Kommune

Virksomhederne skal i henhold til affaldsreglerne betale et gebyr for at benytte genbrugspladserne. Ordningen med
nummerpladegenkendelse, hvor virksomhederne betaler, hver gang de besøger genbrugsstationerne, fortsætter i 2025.
Prisen pr. besøg er i 2025 på 225 kr. ekskl. moms uanset affaldstype. Prisen er justeret fra 125 kr. i 2024, og ordningen
forventes med ca. 29.000 årlige besøg at give en samlet indtægt på ca.6,5 mio. kr. i 2025. Med den førnævnte pris på 225
kr. pr. besøg er det Odense Renovations vurdering, at der er sammenhæng mellem størrelsen af gebyret og de
omkostninger, der ligger til grund herfor, således at kundegruppen hverken betaler for meget eller for lidt for deres
affaldsydelser. Herudover gælder der en særlig takst for farligt affald fra virksomheder, som afleveres på
genbrugspladserne, på 6,25 kr. pr. kg ekskl. moms.

Farligt affald fra virksomheder

Odense Renovation A/S har overtaget administrationen af ordninger for olie og benzinudskillere samt klinisk risikoaffald
fra og med 2013. Administrationsgebyrerne er ligeledes reguleret med 5,5 % i 2025 i forhold til gældende takster for
2024.

Affald til Odense Nord Miljøcenter

Deponeringspriserne for affald til Odense Nord Miljøcenter (ONM) reguleres ligeledes op med 5,5 % i forhold til
gældende pris for 2024, idet enkelte priser for affald til deponi er yderligere justeret i opadgående retning med henblik på
tilpasning til markedsniveau.

Priser på brændbart affald til mellemlagring og senere afbrænding på Fjernvarme Fyn Affaldsenergi A/S (FFA) reguleres
efter FFA’s gældende priser

Anlægsinvesteringer i 2025

Selskabets investeringsbudget i 2025 på ca. 158 mio. kr. er fordelt på følgende områder:



I ovenstående investeringsoversigt indgår under Genbrugsafdelingen investering på 12,4 mio. kr. i 2025 vedrørende
projektet Fremtidens Genbrugsstruktur. Projektet er Odense Renovations forslag til koncept for Fremtidens
genbrugsstruktur, der forventes at blive implementeret i tre faser over en 7-årig periode jf. særskilt dagsordenspunkt med
forudgående behandling i Klima- og Miljøudvalget og Økonomiudvalget. Der lægges i første omgang op til, at der alene
træffes politisk beslutning om at igangsætte etape 1.

Derudover påbegynder Odense Renovation i 2025 etablering af elladeinfrastruktur på Snapindvej med henblik på en
gradvis overgang til eldrevne køretøjer over de kommende år i takt med køretøjernes ordinære udskiftningstakt.

For at kunne gennemføre de planlagte investeringer på op til 158 mio. kr. vil Odense Renovation have behov for ekstern
lånefinansiering på op til 100 mio. kr. i 2025. Borgmesterforvaltningen anbefaler, at Odense Kommune stiller garanti for
lånet for at sikre optimale lånevilkår for det 100 % ejede selskab.

Refusion af moms på renovationsgebyrer

Byrådet blev den 14. april 2021 orienteret om, at Landsskatteretten havde truffet afgørelse om, at en kommunal
dagrenovationsordning ikke er momspligtig af de takstindtægter, der oppebæres fra borgere og grundejerforeninger.
Byrådet godkendte på den baggrund en nedsættelse af renovationstaksterne med virkning fra 2. kvartal 2021. Det var
dengang forventningen, at der efter sommerferien 2021 ville foreligge et styresignal fra Skattestyrelsen, som Odense
Renovation kunne tage udgangspunkt i, når selskabet skulle have beregnet og godkendt taksterne for 2022 i efteråret
2021.

Skattestyrelsen har den 3. november 2023 udsendt dette styresignal, som har givet kommuner og
dagrenovationsselskaberne mulighed for at søge om tilbagebetaling af den for meget indbetalte moms, herunder
beregning og tilbagebetaling af renter på momsbeløbene samt fastlægge, hvor mange år der kan reguleres bagud.
Skattestyrelsen har oplyst, at de først forventer at påbegynde sagsbehandlingen af sagerne i 2025. Odense Renovation
kender derfor ikke konsekvenserne, herunder om Skattestyrelsens afgørelse potentielt kan have negativ påvirkning på
Odense Renovations nuværende praksis, hvor selskabets dagrenovationstakster fra 2. kvartal 2021 har været uden moms.



På den baggrund er taksterne for 2025 ligesom i 2024 fastsat uden moms og uden hensyntagen til den bagudrettede moms.
Når Odense Renovation i samarbejde med sin revisor og advokat har fået afklaret spørgsmålet om moms på
renovationsgebyrer og betydningen for Odense Renovation og selskabets kunder, vil byrådet derfor få forelagt en ny sag
om Odense Renovations takster på affald fra husholdninger, hvis afklaringen giver grundlag herfor.

Økonomi

De økonomiske konsekvenser af forsyningsselskabernes årlige prisjusteringer vil som hidtil blive håndteret inden for
udvalgenes eksisterende budgetrammer via de årlige pris- og lønreguleringer af kommunens budget.

I overensstemmelse med lovgivningen betaler Odense Renovation A/S garantiprovision på markedsvilkår, hvis selskabet
ønsker kommunal garantistillelse i forbindelse med låneoptagelse. Det er vurderingen, at en årlig garantiprovision på 0,30
% af restgælden i det konkrete tilfælde p.t. vil svare til markedsvilkår. Indtægten fra garantiprovision medtages efter
sædvanlig praksis i forbindelse med førstkommende budgetregulering og efter, at lånet konkret er optaget.

Sagen har derudover ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.

Bilag

Bilag 1 - Forslag til priser 2025

Bilag 2 - Sammenligning af priser med andre kommuner

Bilag 3 - Notat til Økonomiudvalget_endelig version

Bilag 4 - Resume af analyse af genbrugsstationer 2022

Bilag 5 - Status - Analyse af Genbrugsstationer 2023

Bilag 6 - Fremtidens genbrugsstationer - konceptbeskrivelse

Bilag 7 - ØKU Fremtidens genbrugsstruktur_supplerende info



Punkt 12: Kriterier for udlejning af privatejede boliger i
omdannelsesområdet Vollsmose

03.09.00-G01-329-22

Resume

Den lovbestemte udviklingsplan for Fremtidens Vollsmose blev vedtaget af byrådet den 22. maj 2019. Planen beskriver,
hvordan andelen af almene familieboliger nedbringes til højst 40 % inden 2030. Et af hovedgrebene i udviklingsplanen er
opførelse af cirka 1.600 nye private boliger i Vollsmoses omdannelsesområde. De nye private boliger kan enten være
private boliger for ejerne eller private udlejningsboliger.

Ifølge almenboliglovens § 27c skal Odense Kommune fastsætte udlejningskriterier for privatejede udlejningsboliger i
Vollsmose, som tinglyses i 10 år.

Da det er lovpligtigt at fastsætte udlejningskriterier for de almene boliger og for de privatejede udlejningsboliger, der er
opført på tidligere almene arealer, vil alle almene og nye lejeboliger i Vollsmose være omfattet af udlejningskriterier.

Med denne sag skal byrådet godkende udlejningskriterierne, der skal gælde for de kommende privatejede
udlejningsboliger i Vollsmose, der bliver opført på arealer, der indskydes af de almene boligorganisationer i
arealudviklingsselskabet i 2024, 2025 og 2026.

I sagsfremstillingen har By- og Kulturforvaltningen nærmere beskrevet udlejningskriterierne. Da formålet med
lovgivningen er at fremme en blandet beboersammensætning i omdannelsesområder som Vollsmose, anbefaler By- og
Kulturforvaltningen, at udlejning af ledige boliger sker med ens udlejningskriterier, uanset om en ansøger er på venteliste
til en almen bolig eller en privatejet udlejningsbolig for at understøtte denne udvikling.

Effekt

Vollsmoses omdannelse påvirker blandt andet følgende Odensemål:

En storby i vækst

Over en tiårig periode rives 1.000 almene familieboliger ned i Vollsmose, og samtidig er planen, at der bygges op mod
2.000 nye private boliger og etableres nyt erhverv. Der sker således en tilvækst i antal boliger, og kvaliteten af de
eksisterende boliger højnes gennem renovering.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen indstiller i samarbejde med By- og Kulturforvaltningen til Økonomiudvalget, at byrådet
godkender udlejningskriterierne, der skal gælde for de privatejede udlejningsboliger i omdannelsesområdet Vollsmose,
der er opført på tidligere almene arealer.

Økonomiudvalget anbefaler Borgmesterforvaltningens indstilling.



Udvalgsmedlem Reza Javid stemmer imod.

Beslutning

Godkendt.

Byrådsgruppe Ø stemmer imod.

Byrådsgruppe I undlader at stemme.

Sagsfremstilling

Baggrund - lovens krav om udlejningskriterier for de almene boliger i Vollsmose

Boligområdet Vollsmose er på listen over omdannelsesområder, og derfor er udlejning med fortrin lovpligtigt, jf.
almenboliglovens § 60, stk. 4.

Odense Kommune og de almene boligorganisationer, der har boligafdelinger i Vollsmose, har derfor indgået aftale om
udlejning af ledige almene familieboliger, hvor udlejningskriterierne er beskrevet. Udlejningskriterierne blev godkendt
den 3. februar 2021 af Odense Byråd i forbindelse med godkendelsen af Rammeaftale om udlejning i Odense Kommune i
perioden 2021-2024.

Udlejningskriterier for almene boliger og privatejede udlejningsboliger i omdannelsesområdet Vollsmose

Udviklingsplanen for Vollsmose spiller en aktiv rolle i, at Vollsmose udvikler sig til en attraktiv og tryg bydel. Formålet
med planen er at skabe rammer for de borgere, der bor i Vollsmose, så de får de samme muligheder som de, der bor andre
steder i Odense Kommune. Vollsmose skal udvikles til at være en velfungerende bydel med en blandet
beboersammensætning og sociale normer, der afspejler resten af Odense.

Fastsættelse af udlejningskriterier for både private udlejningsboliger og almene boliger er et af flere greb til at hjælpe
udviklingen i den rette retning.

Salg af udviklingsarealer i Vollsmose

Den lovbestemte udviklingsplan for Fremtidens Vollsmose blev vedtaget af byrådet den 22. maj 2019. Planen beskriver
hvordan andelen af almene familieboliger nedbringes til højst 40 % inden 2030. Et af hovedgrebene i udviklingsplanen er
opførelse af cirka 1.600 nye private boliger i Vollsmoses omdannelsesområde. De nye private boliger kan enten være
private boliger for ejerne eller private udlejningsboliger. Odense Kommune har en overordnet målsætning om en
balanceret beboersammensætning i omdannelsesområdet og en myndighedsrolle i forhold til fastsættelse af
udlejningskriterier med fortrin. Samtidig er Odense Kommune medejer i Arealudviklingsselskabet fremtidens Vollsmose
P/S, som har til opgave at udvikle bydelen gennem salg af arealer til private, som så kan opføre private boliger eller
erhverv på arealerne.

Lovens krav om udlejningskriterier for privatejede udlejningsboliger i Vollsmose

Ifølge almenboliglovens § 27c skal Odense Kommune fastsætte udlejningskriterier for privatejede udlejningsboliger i
Vollsmose, der opføres på tidligere almene arealer. Det betyder, at ledige boliger udlejes med fortrin for de ansøgere, der



kan opfylde udlejningskriterierne, der følger af almenboliglovens § 60, stk. 4.

Udlejningskriterierne for privatejede udlejningsboliger i Vollsmose

Udlejningskriterierne er en afvejning af hensyn til beboersammensætningen.

By- og Kulturforvaltningen er særlig opmærksom på beboersammensætningen i Vollsmose og vurderer, at det er for tidligt
at løsne udlejningskriterierne. Forvaltningen vurderer derfor, at udlejningskriterierne bør være ens uanset, om man står på
venteliste til en almen bolig eller en privatejet udlejningsbolig.

Forvaltningen anbefaler, at udlejningskriterierne for de privatejede udlejningsboliger i Vollsmose fastsættes således:

Ansøger og hele dennes husstand mellem 18 og 65 år skal være selvforsørgende, det vil sige i arbejde eller under
uddannelse.
Ansøger og hele dennes husstand ikke er dømt for overtrædelse af straffeloven, våbenloven eller lov om
euforiserende stoffer inden for de seneste 2 år.
Ansøgere og hele dennes husstand mellem 30 og 60 år skal have færdiggjort en godkendt uddannelse over
grundskoleniveau.
Ansøger mellem 15-65 år aktuelt har - og de seneste tre måneder har haft en gennemsnitlig bruttoindkomst
svarende til mindst 55 % af den gennemsnitlige bruttoindkomst for samme gruppe i regionen. Beløbet justeres årligt
og udgør i 2021-kr. 18.469 kr. pr måned.

Fremtidig udvikling

For at sikre at udlejning af henholdsvis private udlejningsboliger og almene boliger understøtter omdannelsen af
Vollsmose, vurderer By- og Kulturforvaltningen, at det er væsentligt, at udlejningen af de første private udlejningsboliger
sker efter ens udlejningskriterier, uanset, om man står på venteliste til en almen bolig eller en privatejet udlejningsbolig.
Senere kan andre hensyn spille en større rolle, hvorfor By- og Kulturforvaltningen anbefaler, at udlejningskriterierne for
de arealer, der indskydes efter 2026, udarbejdes på et senere tidspunkt.

Med denne sag fastsættes der derfor alene udlejningskriterier for de kommende privatejede udlejningsboliger, der skal
opføres på de arealer, der indskydes af de almene boligorganisationer i arealudviklingsselskabet i 2024, 2025 og 2026.

I sidste kvartal af 2026 vil forvaltningen udarbejde udlejningskriterier, der skal fastsættes for de kommende privatejede
udlejningsboliger, der skal opføres på arealer, der indskydes af de almene boligorganisationer i arealudviklingsselskabet i
2027 og 2028.

Der skal ikke udarbejdes udlejningskriterier for arealer, der indskydes af private eller kommunale, da almenboligloven
ikke griber ind i eksisterende private eller kommunale ejendomme. Arealudviklingsselskabet kan vælge at aftale
udlejningskriterier for arealer indskudt af kommunen som for arealer indskudt af de almene boligorganisationer.

Udlejningskriterierne skal tinglyses for en 10-årig periode på den enkelte grund, senest når arealerne til nye private
boliger overdrages fra de almene boligorganisationer til arealudviklingsselskabet. Indenrigs- og Boligministeriet har i juni
2022 i Notat om særlige regler for omdannelsesområder understreget, at 10-års perioden ikke kan fraviges, og
udlejningskriterierne kan derfor ikke fastsættes for en kortere eller længere gyldighedsperiode.



Hvis en bolig udlejes i strid med kriterierne, skal kommunen pålægge boligens ejer at ophæve aftalen om leje af boligen.

Høring

Sagen har været sendt i høring ved Danmark Ejendomme og Arealudviklingsselskabet Fremtidens Vollsmose P/S.
Danmark Ejendomme har ikke afgivet høringssvar, da de ikke vil være omfattet af udlejningskriterierne.
Arealudviklingsselskabet Fremtidens Vollsmose P/S høringssvar vedlægges som bilag.

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.

Bilag

Høringssvar vedrørende udlejningskriterier 17-09-2024



Punkt 13: Fremtidig borgerrådgiverfunktion i Odense Kommune

81.02.00-G00-1-24

Resume

I forbindelse med budget 2025 besluttede byrådet den 9. oktober 2024, at Odense Kommune skal have en permanent
borgerrådgiverfunktion.

Den nuværende midlertidige borgerrådgiver er etableret som en funktion, hvor borgerrådgiveren er ansat direkte af
byrådet efter reglerne i kommunestyrelseslovens § 65e, men en borgerrådgiverfunktion kan også etableres som en mere
integreret del af den kommunale forvaltning.

Med denne sag skal byrådet beslutte, hvordan den permanente borgerrådgiverfunktion skal etableres og Økonomiudvalget
skal beslutte sammensætning af det ansættelsesudvalg, der skal medvirke til rekruttering af en permanent borgerrådgiver.

Henset til evalueringen af borgerrådgiverfunktionen, herunder særligt opmærksomheden på øget behov for vidensdeling
og læring i organisationen, er det Borgmesterforvaltningens anbefaling, at borgerrådgiverfunktionen i Odense fremadrettet
organiseres som en uafhængig funktion under Økonomiudvalget med reference til stadsdirektøren for at sikre øget
organisatorisk læring.

Effekt

Sagen har ingen konsekvenser for Odensemålene.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen indstiller til Økonomiudvalget, at byrådet godkender:

1. Borgerrådgiverfunktionen i Odense overgår pr. 1. marts 2025 til en mere integreret del af Borgmesterforvaltningen,
men således at forvaltningen fortsat ikke har instruktion i forhold til indholdet af borgerrådgiverens rådgivning.

2. Borgerrådgiveren ansættes af Økonomiudvalget med reference til Stadsdirektøren i en forvaltningsuafhængig
funktion.

Under forudsætning af byrådets godkendelse af indstillingspunkt 1 og 2 indstiller Borgmesterforvaltningen til
Økonomiudvalget, at udvalget:

3. Godkender sammensætning af ansættelsesudvalg, jf. beskrivelsen i sagsfremstillingen.
4. Udpeger to medlemmer af Økonomiudvalget til ansættelsesudvalget.

Beslutning fra Økonomiudvalget:

Vedrørende indstillingspunkt 1 og 2:

Økonomiudvalget anbefaler, at den nuværende ordning med en borgerrådgiver etableret efter kommunestyrelseslovens §
65e fastholdes.



Vedrørende indstillingspunkt 3 og 4:

Økonomiudvalget godkender indstillingspunkt 3, og udpeger udvalgsmedlem Reza Javid og rådmand Søren Windell til
ansættelsesudvalget.

Beslutning

Byrådet godkender Økonomiudvalgets indstilling.

Sagsfremstilling

I forbindelse med budget 2025 besluttede byrådet den 9. oktober 2024, at Odense Kommune skal have en permanent
borgerrådgiverfunktion. Der skal derfor tages stilling til, hvordan den permanente borgerrådgiverfunktion skal etableres.

En borgerrådgiverfunktion i kommunerne kan i hovedtræk oprettes på to måder:

1. Funktionen kan oprettes som en del af den kommunale forvaltning med den opgave at yde uafhængig rådgivning til
borgerne og forvaltningerne. Borgerrådgiverfunktionen vil i så fald være underlagt et stående udvalg eller
Økonomiudvalget og underlagt fx borgmesterens øverste daglige ledelse.

2. Funktionen kan også skrives ind i styrelsesvedtægten efter kommunestyrelseslovens § 65e, hvilket indebærer, at
borgerrådgiverfunktionen ikke henhører under de stående udvalgs eller Økonomiudvalgets umiddelbare forvaltning
af kommunens anliggender, men formelt er uafhængig af udvalg og en borgmester/rådmands øverste daglige
ledelse. Odense Kommunes nuværende midlertidige borgerrådgiverfunktion er etableret på denne måde.

Model 2 betegnes ofte som en uafhængig borgerrådgiverfunktion, men det er vigtigt at være opmærksom på, at
borgerrådgiverfunktionen også i model 1 kan have til opgave at udøve uafhængig rådgivning. En sådan model kendes
eksempelvis fra lovgivningens krav om, at blandt andet kommuner skal have en uafhængig databeskyttelsesrådgiver
(DPO). DPO-funktionen i Odense Kommune er således en integreret del af Borgmesterforvaltningen, men i
overensstemmelse med lovgivningen instrueres DPO'en fx ikke om, hvordan denne skal udføre sine opgaver eller foretage
sine vurderinger.

Byrådet vil også kunne beslutte en sådan tilsvarende uafhængighed for borgerrådgiverfunktionen, selvom funktionen
etableres som en del af forvaltningen under fx Økonomiudvalget. Hertil kan byrådet eventuelt også understrege
uafhængigheden ved at beslutte, at det alene er byrådet, der kan afskedige borgerrådgiveren.

Vælges model 1, vil det være byrådets ansvar, at borgerne og forvaltningerne får den service og den retssikkerhed, som de
har krav på og kan forvente ud fra de rammer, byrådet eller Økonomiudvalget måtte opstille.

Resultatet af evalueringen af den nuværende midlertidige borgerrådgiverfunktion

Byrådet godkendte den 26. juni 2024 evalueringen af den midlertidige borgerrådgiverfunktion. Evalueringen viste
overordnet, at såvel borgere som den kommunale forvaltning kan se værdi og potentiale i at have en
borgerrådgiverfunktion i Odense, ligesom funktionen til en vis grad har øget den kommunale forvaltnings opmærksomhed
på gennemsigtighed, inddragelse og videreformidling i forhold til borgerne.



Evalueringen viste dog også, at funktionen på nogle parametre endnu ikke har opnået sit fulde potentiale. Dette blandt
andet i forhold til at styrke dialogen mellem borgerne og Odense Kommune, bidrage til borgernes retssikkerhed, gøre det
lettere at komme i kontakt med Odense Kommune og bidrage til egentlige forbedringer af kommunens sagsbehandling og
borgerbetjening. Til en vis grad fungerer den nuværende udmøntning af funktionen dog som et supplement til kommunens
øvrige rådgivende funktioner. Dette særligt, når det kommer til sager, der alene handler om rådgivning.

Evalueringen pegede på følgende barrierer for, at borgerrådgiverfunktionen kan indfri sit fulde potentiale:

A. Rollen er vanskelig at navigere i, og rammerne er for brede og uklare.

B. Funktionen er forbundet med for få ressourcer.

C. Der opleves på nogle områder udfordringer i forhold til samarbejdet mellem den kommunale forvaltning og
borgerrådgiverfunktionen.

D. Der er et øget behov for systematik og vidensdeling.

Med udgangspunkt i barriererne anbefalede evalueringen følgende for at indfri det fulde potentiale for
borgerrådgiverfunktionen i Odense:

1. En justering og skærpelse af funktionens vedtægter.
2. Et særligt fokus på udvalgte kompetencer.
3. En øget systematik for at sikre læring i organisationen.
4. Et fokus på anvendelse af ressourcer.
5. Et øget fokus på onboarding og relationsopbygning.
6. Igangsættelse af løbende evaluering blandt borgerne.

Fordele og ulemper ved de to borgerrådgivermodeller

Fordelen ved model 1 er, at der, på grund af et tættere ophæng til forvaltningen, bliver bedre mulighed for vidensdeling og
læring i organisationen.

Model 1 vil efter Borgmesterforvaltningens vurdering således særligt styrke læringen i organisationen og dermed styrke
fortsatte forbedringer i sagsbehandlingen, hvilket er et af hovedformålene med borgerrådgiverfunktionen. Model 1 giver
også en bedre mulighed for, at borgerrådgiveren har løbende dialog med ledelsen, idet det for borgerrådgiverfunktionen
alt andet lige er noget vanskeligt at have løbende dialog med byrådet.

Ulempen ved model 1 er, at den ikke i samme grad som model 2 signalerer formel uafhængighed.

Fordelene og ulemperne ved model 2 spejler det ovenfor beskrevne ved model 1.

Borgmesterforvaltningen skal gøre opmærksom på, at det fremgår af tænketanken Justitias analyse fra 2020 om
borgerrådgivere, at det på baggrund af spørgeskemaundersøgelser hos borgerrådgiverne i Danmark umiddelbart kunne
tyde på, at borgerrådgiverne på tværs af forankringstype ikke oplever indblanding fra forvaltningen, og at den formelle
uafhængighed derfor ikke har den store praktiske betydning. Justitia nævner dog også, at denne observation nuanceres af
andre svar fra Justitias undersøgelser (interviews og spørgeskemaundersøgelser).



Samlet set er det Justitias anbefaling, "at alle borgerrådgivere skal være formelt uafhængige af forvaltningen, da dette
sikrer, at borgerrådgiverne kan føre et objektivt tilsyn med forvaltningen, at borgerrådgiverne har den nødvendige
gennemslagskraft, og at borgerne kan have fuld tillid til borgerrådgiverens uvildighed. Anbefalingen kan gennemføres ved
at ændre kommunestyrelseslovens § 65 e. Hvis ovennævnte anbefaling ikke gennemføres, anbefales det, at
borgerrådgiverfunktioner, der ikke er oprettet i medfør af kommunestyrelseslovens § 65 e, som minimum bliver forankret
under økonomiudvalget i stedet for forvaltningen."

Det er Borgmesterforvaltningens opfattelse, at Justitias anbefaling er tæt knyttet til tænkningen om en uafhængig
ombudsmandsfunktion i kommunerne, men at en sådan uafhængighed og manglende integration til forvaltningen – som
også beskrevet i evalueringen af borgerrådgiverfunktionen i Odense Kommune – kan have den ulempe, at man i mindre
grad opnår en løbende læring i forvaltningen, og dermed i mindre grad får udfoldet potentialet i en
borgerrådgiverfunktion.

Samlet set er det derfor Borgmesterforvaltningens anbefaling, at borgerrådgiverfunktionen fra 1. marts 2025 overgår til en
integreret del af Borgmesterforvaltningen, men således at forvaltningen fortsat ikke har instruktion i forhold til indholdet
af borgerrådgiverens rådgivning.

Ændringen vil kræve en ændring af styrelsesvedtægten.

Rekruttering af permanent borgerrådgiver - ansættelsesudvalg

Odense Kommunes nuværende borgerrådgiver er ansat til og med udgangen af februar 2025, og der skal derfor rekrutteres
en permanent borgerrådgiver på helt almindelig vis. I den forbindelse skal der nedsættes et ansættelsesudvalg.

Det er Borgmesterforvaltningens anbefaling, at ansættelsesudvalget til rekruttering af borgerrådgiveren består af
borgmesteren, to Økonomiudvalgsmedlemmer, stadsdirektøren, en administrerende direktør, én af borgerrådgiverens
kontaktpersoner fra de syv forvaltninger, den juridiske chef i Borgmesterforvaltningen, to medarbejderrepræsentanter
udpeget af Hovedudvalget.

Økonomi

Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.



Punkt 14: Ændring i bestyrelsessammensætningen for bestyrelserne for
CSV, Odense og 4. Maj-Kollegiet

00.22.02-A30-12-21

Resume

Byrådsgruppe F har fremsendt følgende ønsker til ændringer i bestyrelsessammensætninger.

Byrådsmedlem Abdirashid Abdi har meddelt, at han ønsker at udtræde af bestyrelsen for CSV, Odense.

Bestyrelsesmedlem Ditte Helene Rasmussen ønsker at udtræde af bestyrelsen for 4. Maj-Kollegiet.

På den foranledning fremsender gruppe F på vegne af valggruppen ABCFM følgende ændringer til udpegninger.

Nuværende stedfortræder Katrine Wulff udpeges som nyt medlem af bestyrelsen for CSV, Odense i stedet for Abdirashid
Abdi og Axel Bay-Petersen udpeges som ny stedfortræder for Katrine Wulff.

For så vidt bestyrelsen for 4. Maj-Kollegiet indtræder Jeanette Bach i bestyrelsen i stedet for Ditte Helene Rasmussen.

Alle udpegninger er for den resterende del af byrådsperioden indtil den 31. december 2025.

Effekt

Sagen har ingen konsekvenser for Odensemålene.

Indstilling

Borgmesterforvaltningen fremsender sagen til byrådet.

Beslutning

Godkendt.

Sagsfremstilling

Der henvises til sagsresuméet.

Økonomi



Denne sag har ikke økonomiske konsekvenser for Odense Kommune.



Punkt 15: Lukket: Lejeaftale kontorhus i Vollsmose

03.09.18-P27-1-24



Punkt 16: E-sag: Byrådsmedlem Reza Javid - Reduktion i antal
nedrivninger i Vollsmose med 82 familieboliger indenfor lovens rammer.
Standsningsret, jf. styrelsesloven § 23

00.22.02-A26-16-24

Initiativretsforslag

Byrådsmedlem Reza Javid fremsender i henhold til forretningsordenens § 2, stk. 2, følgende forslag til optagelse på
Økonomiudvalgets dagsorden den 23. oktober 2024.

Enhedslisten er imod hele Vollsmoseplanen og loven bag nedrivningerne, men når der er et flertal i byrådet, der har truffet
beslutningen, ønsker vi med dette forslag at skademinimere mest muligt.

I implementering af planen er nedrivningerne allerede reduceret fra 1.000 til 995 almene familieboliger, da fem boliger i
højhuset er blevet reddet. Forslaget er at reducere yderligere til 913 boliger, da dette antal vil opfylde lovkravet om
maksimalt 40 % almene familieboliger.

Byrådsflertallet har tidligere argumenteret for, at nedrivningen af 1.000 familieboliger var nødvendig for at overholde
lovkravet om maksimalt 40 % almene boliger. Det viser sig imidlertid, at det ikke er nødvendigt at rive så mange boliger
ned, da målet kan nås ved at reducere nedrivningen til 913 boliger, hvilket vil være tilstrækkeligt i forhold til lovkravet.
Antallet er baseret på oplysninger fra forvaltningen, der viser, at målet om maksimalt 40 % almene boliger kan nås med
denne justering. Forslaget tager højde for uændrede forudsætninger for nybyggeri af private boliger og erhverv. (se bilag
1)

Begrundelse:

Reduktion på nedrivning af 82 familieboliger vil gavne på flere fronter:

Ressourcemæssigt vil færre nedrivninger spare ressourcer og energi.
Klima- og miljømæssigt vil en reduktion i nedrivninger mindske miljøbelastningen.
Socialt vil færre nedrivninger reducere tvangsflytninger og belastningen for de berørte familier.

Indstilling fra forslagsstiller

Byrådsmedlem Reza Javid, Enhedslisten, indstiller til Økonomiudvalget, at byrådet beslutter at reducere
nedrivningsplanen fra 995 til 913 almene familieboliger i Vollsmose for at minimere unødvendige nedrivninger samtidig
med, at lovkravet om maksimalt 40 % almene familieboliger overholdes.

Økonomiudvalget:

Udvalgsmedlem Reza Javid anbefaler indstillingen.

De øvrige medlemmer af Økonomiudvalget kan ikke anbefale indstillingen.



Udvalgsmedlem Reza Javid bruger sin standsningsret og beder om, at sagen sendes videre til afgørelse i byrådet, jf.
styrelseslovens § 23.

Forvaltningens belysning

Omdannelsen af Vollsmose er reguleret i Den lovbestemte udviklingsplan, der blev godkendt politisk i foråret 2019 hos de
to boligorganisationer (Civica og FAB) og hos Odense Kommune, hvor Odense Byråd godkendte udviklingsplanen den
22. maj 2019.

I Den lovbestemte udviklingsplan er fokus på bydelsudvikling og på strategiske nedrivninger med henblik på at skabe en
attraktiv bydel for beboere og investorer fremfor blot at overholde lovkravet om maksimalt 40 % almene familieboliger.
Den 10. september 2019 godkendte daværende boligminister Kaare Dybvad Bek Den lovbestemte udviklingsplan for
fremtidens Vollsmose.

Den lovbestemte udviklingsplan skal ses i sammenhæng med Den sidste Vollsmoseplan, som alle partier i Odense Byråd
underskrev den 3. september 2018.

Aftalerne om udviklingen af Vollsmose, herunder nedrivning af 1.000 almene familieboliger, danner grundlag for
beslutning om etablering af Arealudviklingsselskab for Fremtidens Vollsmose, som Civica, FAB og Odense Kommune
aftalte i 2022. Etablering af Arealudviklingsselskab for Fremtidens Vollsmose blev godkendt i byrådet den 1. juni 2022.

Økonomiudvalget blev den 11. september 2024 orienteret om status i udviklingsplanen, herunder det aktuelle antal af
nedrivninger.

Orienteringen var en del af den politiske behandling af status på Den lovbestemte udviklingsplan, som parterne skal
udarbejde og fremsende til Social- og Boligstyrelsen med frist den 1. oktober. Afrapportering behandles således hvert år
politisk hos de to boligorganisationer (Civica og FAB) og hos Odense Kommune.

På mødet den 11. september 2024 godkendte Økonomiudvalget den årlige afrapportering, og afrapportering er fremsendt
til Social- og Boligstyrelsen.

Opsamling

Den lovbestemte udviklingsplan er en fælles plan om omdannelsen af Vollsmose, som er aftalt mellem Odense Kommune
og boligorganisationerne i Vollsmose - FAB og Civica. Hvis det ønskes at gå videre med sagen og dermed ændre Den
lovbestemte udviklingsplan, vil det kræve tilslutning fra de to boligorganisationer samt accept fra ministeriet, som har
godkendt den oprindelige udviklingsplan og løbende monitorerer planens gennemførelse.

Såfremt Økonomiudvalget ønsker at gå videre med sagen, vil Borgmesterforvaltningen tage kontakt til de to
boligselskaber i efteråret 2024 med henblik på yderligere belysning af sagen. Endelig beslutning vil dog involvere politisk
godkendelse i både boligselskaber, Odense Kommune og i Social- og Boligministeriet.

Beslutning



Byrådsgruppe Ø stemmer for forslaget i initiativretssagen.

Byrådsgruppe A, B, C, F, I, M og V stemmer imod forslaget.

Forslaget i initiativretssagen er dermed forkastet.

Bilag

Spørgsmål og svar vedrørende nedrivninger i Vollsmose 2024.docx



Punkt 17: E-sag: Initiativretsforslag fra udvalgsmedlem Søren Freiesleben
(Ø) vedrørende bødefri biblioteker. Standsningsret, jf. styrelsesloven § 23

21.00.00-G01-5-24

Initiativretsforslag

I henhold til § 2, stk. 2, i By- og Kulturudvalgets forretningsorden fremsætter Enhedslisten følgende forslag til optagelse
på dagsordenen for næste møde i By- og Kulturudvalget.

Flere og flere kommuner rundt om i landet viser interesse for at arbejde med hel eller delvis gebyrfrihed på bibliotekerne.

Dette skyldes især de meget imponerende resultater, man har fået de steder, hvor man har lavet bødefri biblioteker som
forsøgsordning.

I Kerteminde Kommune har man eksempelvis oplevet en stigning på 50 % nye børnelånere (under 18 år) efter, at man har
gjort det gebyrfrit for den gruppe.

Alle steder, hvor forsøg har kørt, oplevede man stigende udlån. Desuden har man fået lånere tilbage, som før ikke ville
låne på grund af risiko for bøder. Og man oplever en stigende tilfredshed blandt borgerne, idet bibliotekerne i højere grad
kan bruges af alle og ikke ekskluderer lavindkomstgrupper.

Dog har man ingen steder fritaget nogen for erstatningspligt, hvis en bog bortkommer eller bliver ødelagt. Det er ikke et
ønske fra Enhedslisten, at erstatningspligten skal bortfalde i forbindelse med indførelsen af en eventuel gebyrfrihed på
Odenses biblioteker.

Til gengæld håber partiet meget på, at By- og Kulturudvalget vil kunne blive klogere på fordelene ved bødefri biblioteker
i en oplyst drøftelsessag, som inkluderer erfaringer og evalueringer fra de byer, som har indført gebyrfrihed på
bibliotekerne.

Især vil det i den forbindelse være interessant at høre om, hvor stor administrationsbyrden er på at have det nuværende
system, hvor man skal indkræve bøder og hvor stor en del af disse, der faktisk bliver betalt. Erfaringen fra andre steder
siger nemlig, at der også bliver stjålet færre bøger, hvilket med det nuværende system også kunne vise sig ikke at være
uvæsentligt for sagen.

Indstilling fra forslagsstiller

Enhedslisten Odense indstiller, at By- og Kulturudvalget får en drøftelsessag på en fremtidig dagsorden omhandlende
emnet bødefri biblioteker i Odense Kommune.

By- og Kulturudvalget:



Udvalgsmedlemmerne Søren Freiesleben, Claus Skjoldborg Larsen og Maria Brumvig stemmer for initiativretsforslaget.

Rådmand Søren Windell samt udvalgsmedlemmerne Araz Khan og Claus Houden stemmer imod initiativretsforslaget.

På grund af stemmelighed bortfalder initiativretsforslaget.

Udvalgsmedlem Søren Freiesleben ønsker herefter at gøre brug af standsningsretten og indbringer sagen for byrådet til
afgørelse, jf. styrelseslovens § 23.

Udvalgsmedlem Niclas Turan Kandemir deltog ikke i behandlingen af dette punkt.

Forvaltningens belysning

Denne sag vedrører Biblioteksområdet, der henhører under By- og Kulturudvalget.

By- og Kulturudvalget har ikke tidligere truffet beslutning om samme emne.
Udvalget har heller ikke tidligere igangsat et arbejde vedrørende samme
emne.

Biblioteksområdet reguleres efter lov om Biblioteksvirksomhed nr. 340 af 17/05/2000. Heri beskrives det, at kommunerne
kan opkræve et gebyr for overskridelse af lånetiden, jf. § 21

Gebyret er i loven differentieret for henholdsvis børnelån og voksenlån.

Børnelån

Det fremgår af bestemmelsen, at gebyret for børn og unge under 14 år højst kan udgøre 10 kr. Hvis overskridelsen er mere
end 7 dage, vil gebyret kunne forhøjes til højst 55 kr. Såfremt overskridelsen er mere end 30 dage, vil gebyret kunne
forhøjes til højst 120 kr.

Voksenlån

For voksne kan gebyret højst udgøre 20 kr. Hvis overskridelsen er mere end 7 dage, vil gebyret kunne forhøjes til 120 kr.
Såfremt overskridelsen er mere end 30 dage, vil gebyret kunne forhøjes til 230 kr.

Odense Kommune anvender de højst tilladte gebyrtakster.



Konsekvenser ved eventuelt beslutning om gebyrfritagelse:

Incitament:

Begrundelsen for at anvende de i loven fastsatte gebyrer er at fastholde det grundlæggende incitament for at efterleve
folkebibliotekets formål bedst muligt. Nemlig at fastholde det fælles gode, som et biblioteksudlån af bøger er, så det
kommer så mange borgere/brugere til gode som muligt. Dette sker, når de bliver afleveret rettidigt, så andre kan låne. I
moderne forstand er der både tale om et ”genbrugsprincip” og et nytteperspektiv for biblioteket, fordi materialerne bliver
udlånt mest muligt. Borgerne kan i dag både manuelt og digitalt forny låneperioden op til tre gange (3 måneder) på alle
materialer, hvis de ikke er reserveret af andre.

Bibliotekets økonomi svækkes:

Gebyrindtægterne udgør en del af bibliotekets budgetgrundlag. I 2023 indbragte gebyrindtægterne ca. 1,53 mio. kr. og
udgør reelt den eneste indtægt, da lån af materialer fra folkebiblioteket skal være vederlagsfri for brugeren jf. § 19
(”gratisprincippet”). Hvis der indføres gebyrfritagelse, vil biblioteksområdet miste denne indtægt. Det vil svække
mulighederne for bl.a. at købe nye materialer til borgerne. Hvis bibliotekets budget ikke utilsigtet skal svækkes, skal der
opereres med en økonomisk kompensation, da biblioteket ikke har andre indtægtsmuligheder. Tyveri udgør ikke i dag et
mærkbart problem. Det skyldes bl.a. de nye digitale lånemuligheder og et effektivt tyverisikringssystem.

Administration:

I 2022-23 overgik inddrivelsesopgaven som et af de første steder i landet til inddrivelse via Odense Kommunes fælles
økonomisystem. Dette varetages nu af den centrale digitale inddrivelse i Borgmesterforvaltningen sammen med
kommunale udeståender og sker automatisk og effektivt.

Den videre proces:

Såfremt udvalget godkender initiativretsforslaget, forventer By- og Kulturforvaltningen at kunne forelægge en
drøftelsessag for udvalget på udvalgsmødet i januar 2025.

Beslutning

1. viceborgmester, Andreas Møller, fremsætter som mødeleder følgende forslag til beslutning:

"Odense Byråd ønsker at styrke borgernes anvendelse af bibliotekstilbuddene for at fremme læring, fællesskab og kultur.
Med særligt fokus på at øge brugen blandt unge og andre underrepræsenterede grupper pålægges By- og Kulturudvalget
at undersøge konkrete initiativer, der kan gøre bibliotekerne mere tilgængelige og attraktive for alle borgere.
Undersøgelsen skal omfatte en vurdering af, hvorvidt en justering af bødetakster kan have en positiv effekt på
udlånsraten, og hvilke erfaringer der er fra andre kommuner. Resultatet af undersøgelsen præsenteres for By- og
Kulturudvalget, som herefter kan træffe beslutninger om tiltag, der kan styrke tilgængeligheden og brugen af
bibliotekernes tilbud i Odense."

Byrådsgruppe B og Ø stemmer for forslaget i initiativretssagen

Byrådsgruppe A, C, F, I, M og V stemmer imod forslaget i initiativretssagen.

Forslaget i initiativretssagen er dermed forkastet.



Byrådsgruppe A, B, F, M og Ø stemmer for 1. viceborgmesters forslag til beslutning.

Byrådsgruppe C, I og V stemmer imod forslaget.

Byrådet godkender derfor det fremsatte forslag til beslutning.
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